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LM’s nye vicegeneralsekretær ønsker, at vi må kigge positivt fremad i 2013

Nytårsønsker for LM

-
tivt fremad i missionsar-

-

og velsignelse i deres en-

-
tionalt som internatio-
nalt må opleve trivsel og 
gode rammer for deres 

Sådan lyder fem nytårs-
ønsker fra Carsten Skov-
gaard-Holm, der kort før 

chef til vicegeneralsekre-

national og international 

Læs mere side 3

AF KAJA LAUTERBACH

-

-
ning, hvor LM’s sekretariat 

-

Salgsprisen er ni millio-

og også har penge i over-

”Det er den realistiske 

ikke indgå i driften, men 
-

Afhændelse af ejendom betyder, at LM kan betale sin gæld ud

Salg gavner LM’s økonomi

-

LM er selvforsikrende i 

-
nærer, og det er det, risiko-

Begrænsede lejeindtægter

i fremtiden give færre ind-

-

Mulighed for lejeaftaler
LM har gennem det sidste 

den tidligere LogosMedia-

Johnny Lindgreen glæder 
-

likviditet, at der vil være 
-

-
domme, som LM dermed 

Ja, hvad er 1000? Det kommer an på så 

for eksempel kan vel være mindst to ting, 

som den tid det tager at skrive dette, når 

1000 timer derimod kan være meget, 

hvis man er syg eller savner en, man 

ørken?
-

startede mig og tiden, i mellemtiden har 

Men når han stopper tiden, fortsætter 
evigheden, og da er der en melodi, som 

-

Niels Rasmusseninspiration      nærvær      holdning

  De nyere de-
batter om abort 
er små livstegn i 
kampen for det 
ufødte liv, og den 
slags åbninger 
skal udnyttes. Som 
kristne er det vores 
ansvar at sørge for, 
at abortdebatten 
ikke går i glemme-
bogen

Peter Øhrstrøm
side 8

  New Scottish 
Hymns er en fanta-
stisk cd med slid-
stærke lovsange, 
som kan fungere 
som et rigtig godt 
og forfriskende 
supplement til 
den mere moder-
ne lovsangsmusik, 
som vi kender

Kristiane Hummelmose
side 12

  Fest og en-
kel livsstil er ikke 
modsætninger. Det 
er muligt at mar-
kere forskellen på 
hverdag og fest, på 
hverdage og hellig-
dage uden at over-
forbruge

Bodil Skjøtt
side 10



Konstitueret landsleder
Landsleder i LMU Reidar Puggaard Poul-
sen er konstitueret som landsleder i LM 
Kids fra 1. januar og frem til der er ansat 
en ny ”fusionsleder” for LMBU.

Den hidtidige landsleder i LM Kids, 
Dan Månsson, stoppede med udgangen 
af 2012. 

LM Kids og LMU har besluttet at slå de 
to organisationer sammen, og fusionslederens opgave 
bliver at skabe en ny samlet organisation, der har til for-
mål at missionere blandt børn og unge.

Reidar Puggaard Poulsen anfører, at det rent organisa-
torisk er nødvendigt, at der er en person, der har ansva-
ret og underskriftsbemyndigelse.                    kl

Redaktør for 24:12
50-årige Tine Szilas fra Munkebo er ble-
vet ny redaktør for julemagasinet 24:12. 
Magasinet udgives af LM i samarbejde 
med Indre Mission.

Det første nummer af 24:12, som Tine 
Szilas får ansvar for, bliver 2013. Og her 
er hun allerede i fuld gang.                 kl 
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Jeppe Paulsen; Det bliver stort at deltage 
i Days of Gospel

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Søndag den 13. januar er 
sidste frist for tilmelding til 
”Days of Gospel” den 25.-27. 
januar i Hillerød, så nu er 
det med at komme ud af bu-
sken og få sig tilmeldt.

En af dem, der allerede 
har tilmeldt sig, er 19-årige 
Jeppe Paulsen, der går på 
Det kristne Gymnasium (KG) 
i Ringkøbing. Han har været 
med to gange før, og han 
glæder sig.

Åndelig optankning
”Ruth Waldron og Wayne El-
lington, der er de musikal-
ske ledere på stævnet, har 

AF JENS PETER REJKJÆR

LANDSFORMAND I LM

JPR@DLM.DK

Denne Essens er skrevet, 
mens jeg stadig sidder i 
Cambodja i 30-35 graders 
varme. Og spørgsmålet blev 
stillet af pastor Thon Goung, 
som er en nær samarbejds-
partner i arbejdet i Siem 
Reap. Et spørgsmål, der ofte 
stilles i den lille menighed 
Church of Siem Reap, hvor 
man samles hver søndag. 
Hvorfor tror du på Jesus?

Vi er ikke vant til at blive 
mødt med spørgsmålet i 
missionshuset. Hvad ville 
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Hvorfor tror du på Jesus?
der ske, hvis spørgsmålet 
blev stillet? Hvad ville du 
svare? Pastor Goung tøver 
ikke: Jeg tror på Jesus, fordi 
han har frelst mig fra min 
synd, og fordi han har frelst 
mig til det evige liv. En selv-
følgelighed? Måske. Men at 
skulle sætte ord på det, gør 
noget ved det menneske, der 
skal svare på spørgsmålet. 

Indtrykkene fra en del af 
dette forunderlige missions-
arbejde i Cambodja har sat 
dybe spor i sind og tanke. 
Mødet med vore missionæ-
rer og med nationale kristne 
har været både opløftende 
og meget trosstyrkende. 
Glæden over at få lov til 
at være med på sidelinjen 
sammen med de udsendte 
medarbejdere giver perspek-
tiv over de opgaver, vi står i i 
LM’s internationale mission. 

Her møder vi mange første 

generations kristne. For ek-
sempel lederen af arbejdet 
i Fjendeskoven, der mistede 
alt og forsøgte at komme i 
fængsel for at få et sted at 
bo og noget at spise. Nogle 
i politiet sendte ham hen i 
en kristen kirke, for – som 
de sagde – de vil hjælpe dig. 
Eller de 13 kristne, der er 
blevet døbt i Fjendeskoven 
– uden for lands lov og ret – 
og hvor der er to hold mere, 
der går til dåbsoplæring, og 
hvor man netop har færdig-
gjort en lille kirkebygning. 
Eller den lille bibelskole 
med korte kursusforløb, el-
ler undervisning om aftenen 
til mennesker, der har gjort 
dagens arbejde, for hvem 
oplæring i Guds ord er helt 
eksistentiel.

Pastor Goung – som vi 
skal møde på Landsmødet i 
Skjern – har mange visioner 

for udvidelser af arbejdet. 
Han står i et nybrudsarbej-
de i sit eget land med kun 
nogle få procent kristne. Det 
var grænseoverskridende 
at høre ham tale om den tid, 
hvor de kan sende missio-
nærer til andre lande i Asi-
en. Pastor Goung har udsyn 
og har en vedholdende pas-
sion: Hvordan vi kan komme 
videre ud med evangeliet?

Jeg har et nytårsfortsæt! 
Jeg vil mindst én gang om 
ugen bede for de nye kristne, 
der bliver en del af den krist-
ne menighed i Fjende skoven. 
Og så vil jeg bede om, at vi 
fortsat må kunne stå sam-
men i LM – i medleven, for-
bøn og offer for arbejdet i 
Cambodja, Peru, Etiopien, 
Tanzania og tyrkiske folke-
grupper

Glædeligt nytår!

essens;

Ser frem til at høre stærke vidnesbyrd

været med tidligere, og jeg 
synes, at de har et meget 
stærkt vidnesbyrd,” siger 
Jeppe Paulsen.

Han glæder sig også til at 
opleve fællesskabet med en 
masse mennesker fra hele 
landet, som han ikke ser i 
hverdagen.

Jeppe Paulsen håber ikke 
mindst, at mange på hans 
egen alder vil deltage. Han 
mener i høj grad, at den 
rytmiske gospelmusik også 
appellerer til yngre menne-
sker, som er interesserede 
i musik.

”Det bliver stort at deltage. 
For mig er det en åndelig 
”optankning” at være på go-
spelstævne,” siger han.

Jeppe Paulsen glæder sig til at deltage på Days of Gospel

Ungdomskonsulent stopper
Ungdomskonsulent Jacob Knudsen 
stopper med udgangen af juli 2013. 

Jacob Knudsen har været ansat siden 
1. juli 2011 som konsulent for Sønderjyl-
land-Fyns afdeling og leder af lmu.dk-re-
daktionen. Han stopper, fordi han ønsker 
at engagere sig i Gammelbro Camping, 
som hans familie ejer og driver.

Både LMU og Jacob Knudsen havde oprindeligt et øn-
ske om, at han kunne være ansat for en længere periode, 
men tiden er blevet moden til et engagement på cam-
pingpladsen med henblik på et generationsskifte over en 
årrække.                     do

63 elever på LMH
”Det er jo fantastisk,” siger forretningsfører Bent Ene-
voldsen om størrelsen på forårsholdet på LMH. Og resten 
af personalegruppen har også svært ved at få armene 
ned. Det så ellers lidt tungt ud med tilmeldingerne til 
forårsholdet sidst på efteråret. Men hen over juleferien 
passerede man altså de magiske 60.

De 43 nye 5-månederselever og de 20 fortsættere ind-

unge fra det meste af landet, blandt andet en håndfuld 
bornholmere, en fra Lolland, en halvkineser, en halvetio-

faguddannede, der har orlov fra jobbet, en del studenter 
og tre svenskere.                                           do

»



Carsten Skovgaard-Holm; Vores opgave er at tage fat 
herfra, hvor vi er nu – og kigge fremad i forventning 
til, at Gud går med»
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Vi skal ud af boksen
Vicegeneralsekretærs nytårsønsker er mere glæde i LM og

gensidig inspiration mellem national og international mission

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

LM’erne skal mere ud af 
boksen i 2013.

Det er nytårsønsket fra vi-
cegeneralssekretær Carsten 
Skovgaard-Holm. I et blog-
indlæg på LM’s hjemmeside 
skriver han, at han har ople-
vet 2012 som et meget ind-
advendt år i LM. Han er helt 
med på, at det er nødvendigt 
at arbejde med ledelses-
struktur, økonomi, perso-
naleforhold, trosspørgsmål 
og kirkeforhold for at skabe 
gode rammer for missions-
arbejdet.

”Alle disse sager er vigtige, 

men de er alligevel ’kun’ en 
platform for det vigtigste: 
Arbejdet med at nå ud til 
mennesker med evangeliet. 
Det er dét, der må drive os,” 
skriver Carsten Skovgaard-
Holm.

Skal se fremad
Carsten Skovgaard-Holm 
mener, vi skal holde op med 
at kigge så meget bagud til 
de såkaldte “gode, gamle 
dage”, for det skaber let fru-
stration. 

”Vi bør lære af fortiden, 
men vores opgave er at tage 
fat herfra, hvor vi er nu – og 
kigge fremad i forventning 
til, at Gud går med. For det 

har han sådan set lovet,” 
slår han fast.

Carsten Skovgaard-Holm 
håber, at LM’erne i 2013 

bliver mere kendetegnet af 
glæde, og han mener, at der 
er nok at glæde sig over.

Kristus er frelst.

tjene ham i vores daglige 
liv og i missionsarbejdet. 

-
nisation, som kan være 
ramme for menighedsliv 
og mission.

kommer til tro og går ind i 
Guds rige – både her-
hjemme og ude i missi-
onslandene.

Glæde og motivation
Carsten Skovgaard-Holm 

har efter den seneste struk-
turændring i LM fået titlen 
vicegeneralssekretær med 
ansvar for LM’s samlede 
missionsarbejde. De hidti-
dige to afdelinger for hen-
holdsvis national og inter-
national mission er således 
lagt sammen til én missi-
onsafdeling. 

Og det skulle gerne kom-
me til at styrke det samlede 
missionsarbejde.

”Mit ønske for 2013 er, at 
det også må øge glæden 
og motivationen til at være 
med som forbedere, givere, 
frivillige, ansatte eller ud-
sendte,” siger han.

Vicegeneralsekretæren 

har også konkrete visioner 
for, hvordan den nye missi-
onsafdeling kan skabe mere 
synergi mellem national og 
international mission.

”Tænk, hvis vi for eksem-
pel kunne få nogle personer 
fra missionslandene til i en 
periode at arbejde i Dan-
mark – og lære os lidt om, 
hvordan man kan drive mis-
sion i 2013. For det, tror jeg 
nemlig, at vi godt kan lære 
mere om,” siger Carsten 
Skovgaard-Holm.

Han sammenfatter sin vi-
sion for 2013 sådan:

”At vi må være præget af 
fælles glæde, fælles kald og 
fælles tjeneste.”

AF KAJA LAUTERBACH 

13 og 15 år - gik ind i 2013 
på knæ i bøn til Gud.

Det skete som et led i 
fejringen af nytårsaften på 
nytårslejren på Sædding 
Efterskole fra den 30. de-
cember til den 1. januar. Det 
er andet år, LMU holder nyt-

deltagere var gengangere.
Det fortæller ungdoms-

konsulent Andreas Ipsen, 
der holdt to bibeltimer over 
emnet Guds nåde på lejren.

 ”Det var lidt udfordrende, 
fordi de unge var helt oppe 
at køre. Det var nytår, og de 
var sammen med nogle, de 
havde savnet - mange havde 

-
mandkursus i sommer, så 
der var lidt gensynsweekend 
over det,” siger han.

Men samtidig oplevede 
han, at de unge tog det vir-
kelig seriøst.

Skriftemål og bøn
Søndag aften var der skrif-
temålsgudstjeneste. 

”Der var en god oplevelse. 
Der er noget ophøjet over 
en skriftemålsgudstjeneste, 
som taler til alle på tværs af 

aldersgrupperne,” siger An-
dreas Ipsen.

”Og så er det en god måde 
at gå ind i det nye år på - og 
at begynde en nytårslejr - at 
lægge alle ting, hele ens liv, 
over i Guds hænder.”

Nytårsaftensdag var der 
besøg af en tidligere narko-
man, der fortalte om, hvor-
dan han er blevet kristen. 

Ungdomskonsulenten op-
levede, at det virkelig rørte 
de unge og fangede dem at 
høre, hvordan Gud greb ind i 
hans ødelagte liv.

Eftermiddagen gik med 
fodbold og forberedelser af 
nytårsaften, der gik med un-
derholdning, sjov og leg. Om-
kring midnat samledes alle 
på knæ i bøn, og bagefter 
fortsatte festen - for nogle få 
helt til den lyse morgen.

Supergod mening
24-årige Camilla Skak Chri-
stensen er en af arrangører-
ne af nytårs lejren.

For et par år siden talte 
hun med en veninde og hen-
des forældre om nytårslejr 
og tænkte:

”Det er da en fed ide, som vi 
må se at få op at stå.”

”Det giver bare supergod 
mening at samles om noget 
åndeligt nytårsaften og at 

bede sammen for det nye 
år,” siger hun

”Og så er der jo fest og far-
ver, når det er sammen med 
teenagere.”

Absolut turen værd
Det var en vildt god og virkelig 
hyggelig lejr, mener 15-årige 
Line Enevoldsen fra Hillerød.

”Det er en lang tur til Sæd-
ding, men lejren var absolut 
turen værd.”

”Det bedste var nok, da 
vi bad det nye år ind,” siger 
hun og forklarer, at de bad 
hen over nytår, sådan at de 
sluttede 2012 og startede 
2013 med bøn.

”Det er ligesom ikke noget, 
jeg har prøvet før, og det var 
en rigtig fed måde at starte 
det nye år. Skidt med at jeg 
ikke kunne skyde det nye år 
ind lige kl. 12 - det kunne jeg 
jo gøre bagefter.”

Hvis ikke Line Enevoldsen 
skal være sammen med fa-
milien i nytåret, tror hun helt 
sikkert, at hun ville tage på 
nytårslejr igen.

Carsten Skovgaard-Holm 
kunne godt tænke sig, at 
2013 bliver præget af glæde.

Bøn før nytårsraketter
Nytårslejr for teenagere med bøn, bibeltimer, sjov, leg og nytårskrudt

”Skidt med, at jeg ikke kunne 
skyde nytår ind lige kl. 12 - 

det kunne jeg jo gøre bagef-
ter,” siger Line Enevoldsen.
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STU-loven; Alle har retskrav på at få en tre-årig 
ungdomsuddannelse. 

AF KAJA LAUTERBACH

Stubbekøbing Efterskole og 
STU-uddannelsen LivogJob i 
Stubbekøbing er to særskil-
te, selvejende institutioner.

De to institutioner har 
hver sin bestyrelse og hver 
sin daglige ledelse.

Efterskolen drives efter 
efterskolelovgivningen, og 
LivogJob drives dels efter 
serviceloven og dels efter 
loven for STU (Lov om ung-
domsuddannelse for unge 
med særlige behov). Ifølge 
den har alle retskrav på at 
få en tre-årig ungdomsud-
dannelse. 

”Hvis man ikke har mulig-
hed for at tage en af dem, 

man ret til at få skrædder-
syet en, der svarer til ens 
forudsætninger,” forklarer 
efterskoleforstander Jørgen 
Sulkjær, der per 1. marts er 
ny leder af STU-uddannel-
sen LivogJob.

Redskaber til et godt liv
Ifølge LivogJobs hjemme-
side er det helt bevidst, at 

Rokade i lederstillinger i 
Stubbekøbing
I løbet af foråret sker der en række rokader i ledelsen på 
Stubbekøbing Efterskole og STU-uddannelsen LivogJob.

Bestyrelsen for STU-uddannelsen ansætter den nu-
værende STU-leder leder Brian Gydesen som praktikvej-
leder og lærer på LivogJob. Lederstillingen overtages af 
nuværende forstander på Stubbekøbing Efterskole, Jør-
gen Sulkjær. Skiftedagen bliver den 1. marts. Marianne 
Sulkjærs ansættelse har i en periode været delt mellem 
efterskolen og LivogJob, og det er planen, at hun frem-
over primært skal være ansat på LivogJob. 

Forstanderparret bliver boende i forstanderboligen på 
efterskolen frem til sommer. Hvor de derefter skal bo, har 
de ikke afklaret endnu, men de satser på en bolig tæt ved 
den nye institution, som ligger 600 meter fra efterskolen.

Viceforstander Simon Leinum bliver den 1. marts kon-
stitueret som forstander for Stubbekøbing Efterskole, 
indtil efterskolens fremtidige ledelse er på plads.  

Hjælpe målgruppen også i voksenlivet
At blive leder af LivogJob er ikke nye tanker for Jørgen 
Sulkjær. Han har i en periode overvejet, om han ledelses-
mæssigt skulle tilknyttes STU nærmere på bekostning af 
efterskolen.

”Efter 13 år tror jeg, at jeg har givet alt det bedste, jeg 
kan, til efterskolen. Og jeg ser gode muligheder i at være 
med til at hjælpe målgruppen godt på vej også i deres 
voksenliv,” siger han.

Vibeke Vang er formand for Stubbekøbing Efterskole. 
Hun forstår fuldt ud Jørgen Sulkjær, selv om hun er ked 
af hans beslutning. 

”Han og Marianne har jo stået i spidsen for eftersko-
len i 13 år. De har været med til at bygge skolen op til det, 
den er i dag. Jeg har rigtig svært ved at forestille mig sko-
len uden dem,” siger hun. 

”Men jeg glæder mig over, at LivogJob i Stubbekøbing 
nu får glæde af dem og ser frem til at byde en ny forstan-
der/et nyt forstanderpar velkommen på efterskolen til 
sommer.”
                      kl

Alle har ret til uddannelse
LivogJob er en ungdomsuddannelse, 

der tilpasses elevernes forudsætninger

Livet kommer før Jobbet i 
uddannelsens navn.

Visionen for uddannelsen 
er at være med til at give 
unge de bedste redskaber, 
så de kan få et godt liv.

Dernæst vil man gerne 
give dem redskaber til at 
kunne udføre en beskæfti-
gelse, hvorved de opnår an-
erkendelse og en personlig 
tilfredsstillelse ved at være 
brugbar i et skåne- eller 

Alt sammen med ud-
gangspunkt i den unges 

LM står over for en stor indsamlingsopgave i fremtiden, siger resursechef Johnny Lindgreen

Vil overveje nye støttemuligheder

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

I sidste nummer af Tro & 
Mission, nummer 24 i 2012,  
foreslog Kamma og Arne 
Puggaard, Allerød, at LM 
tager nye indsamlingsme-
toder i brug og foreslog helt 
konkret, at der oprettes en 
støtteforening for Soma 
Biblia. 

Formålet skal være at 
indsamle penge og andre 
resurser til gavn for dette 
vigtige projekt.

Det forslag vil resursechef 
Johnny Lindgreen gerne 
overveje. 

”Jeg er helt enig i, at folk i 
dag i højere grad end tidli-
gere ønsker at vide, hvad de-
res penge går til. Derfor er vi 
også nødt til at samle penge 
ind mere målrettet, end vi 

har været vant til,” siger han.

Skal overvejes grundigt
Johnny Lindgreen for-

tæller, at denne proces al-
lerede er i gang. I efteråret 
2012 blev der således i et 
begrænset antal kredse 
og frimenigheder samlet 
ekstraordinært ind til et to 
projekter i Cambodja og 
Tanzania.

”Hvis vi i højere grad kan 
decentralisere og målrette 
indsamlingsarbejdet, vil 
giverne få mere ejerskab til 
missionsarbejdet. Det vil 
være rigtig godt, for det er jo 
mission vi vil” siger resurse-
chefen.

Ulempen kan så være, at 
der skabes mere admini-
stration. Og Johnny Lind-
green er også bekymret for 
sammenholdet i LM som 

forudsætninger og kompe-
tencer.

Målrettet den enkelte
STU-uddannelsen Livog-
Job retter sig mod alle de 

STU-uddannelsen har til huse på Hans Egede Vej i Stubbe-
købing. Her har de købt byens tidligere hospital, som de har 
renoveret og indrettet.

STU-berettigede, men helt 
særligt til de unge, der har 
brug for vidtgående hjælp 
og støtte.

Uddannelsen indehol-
der dels en almen del med 
blandt andet botræning, 
økonomi og samfundsfor-
hold og dels en del, der er 
målrettet den enkelte unge. 
Her arbejdes med ung-
domsmiljø, personlige inte-
resser og arbejdsmarkeds-
forhold. 

Herunder er der også 
praktik og erhvervstræning i 
institutioner og virksomhe-
der inden for blandt andet 
håndværk, butik, køkken, 
børne- og ældreomsorg og 
genbrug.

Jørgen Sulkjær bliver leder 
af STU-uddannelsen Livog-

Job per 1. marts.

landsforening, hvis man lo-
kalt samler ind til forskellige 
projekter. Derfor er det nød-
vendigt at overveje forslaget 
grundigt.

”Men vi står over for en 

Forslag om støttegruppe
Sådan skrev Kamma og Arne Puggaard, Allerød i et de-
batindlæg i sidste nummer af Tro & Mission:

De gamle trofaste LM-missionsfolk, der loyalt har 
støttet YM-arbejdet med store bidrag og testamenta-
riske gaver er en uddøende race. 

-
ling og for alvor tage de moderne fundraisingværktøjer 
og -metoder i brug. Måske er tiden inde til at decentra-
lisere og eventuelt privatisere visse områder af LM’s 
internationale mission?

Derfor foreslår vi, at der i forståelse med LM etab-
leres en støttegruppe Soma Biblias Venner, der har til 
formål at tilvejebringe økonomiske midler og andre 
resurser, som kan sikre SB’s fortsatte drift og ekspan-
sion.

I dag skal indsamlinger være projekt-relaterede. Folk 
ønsker at vide ret præcist, hvad deres bidrag går til. 
Man vil se og høre resultater. Blive personligt engage-
ret. Få en hjertesag.

stor indsamlingsopgave i 
fremtiden, og jeg vil gerne 
tale med alle, som vil bidra-
ge til at løse opgaven,” siger 
Johnny Lindgreen, som nu 
vil følge sagen op.

Kamma og Arne Puggaard foreslår en støtteforening for Soma 
Biblia i Tanzania.

F
O

TO
: 

A
P

U
F

F
A

A
R

D



AF OLE SOLGAARD

Mindst 400 mennesker var 
stimlet sammen til mis-
sionærindvielse for Iben og 
Benny Lauridsen søndag 
den 6. januar på efterskolen 
Solgården i Tarm.

”Evangeliet er ikke for 
engle, men for rigtige men-
nesker, der er rigtige synde-
re, og som har brug for rigtig 
tilgivelse. Og missionsopga-
ven er også kun for syndige 
mennesker, der selv lever af 
det evangelium, de bringer 
til andre,” understregede 
generalsekretær Jens Ole 
Christensen i sin prædiken.
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Iben og Benny Lauridsen; Vi er blevet forholdsvis gode til at 
lægge tingene i Guds hånd - og have stor tillid til ham»
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AF KAJA LAUTERBACH

I det seneste års tid har fa-
milien Lauridsen følt sig lidt 

-
tet rigtig meget, så de ved, 
hvordan det er hele tiden at 
være klar til at pakke sam-
men og rykke teltpælene op. 

Men faktisk mener Iben 
og Benny Lauridsen, at det 
er god forberedelse til den 
missionærgerning i Tanza-
nia, som de rejste ud til i går 
den 10. januar. De skal bo i 

på sprogskole skal 31-årige 
Benny Lauridsen arbejde 
med mission blandt noma-
der. 

Hans opgaver bliver 
blandt andet at tage på 
evangelisationsture til ma-
saiers - og andre nomaders 
- bopladser 12-13 gange om 
året sammen med lokale 
evangelister, at undervise 
nomaderne i kvægbrug og at 
være handymand på Ilambi-
lole bibelskole.

”Vores ’nomadeliv’ er for-
håbentlig med til, at vi bedre 
kan forstå deres tankegang 
og møde dem, hvor de er,” 
siger de.

Benny Lauridsen er uddan-
net landmand, og han tror, 
at det kan hjælpe ham til at 
forstå masaiernes tanke-
gang på en anden måde, end 
en teolog kan. Deres et og 
alt er nemlig køer, fortæller 

meget som barn og ung.

Pædagogiske redskaber
”Det er godt, at det er Benny, 
der skal rejse rundt. Han er 
nemlig god til at falde i snak 
med mennesker,” siger Iben 
Lauridsen.

Hun og børnene, Benjamin 

skal kun med ud til noma-
derne på mindre ture.

28-årige Iben Lauridsen er 
uddannet folkeskolelærer, og 
hendes arbejde bliver at un-
dervise søndagsskoleledere 
og give dem pædagogiske 
redskaber og kreative ideer. 

En god ven hvert sted
Clara og Benjamin skal gå 
i international skole i det, 
der svarer til 0. klasse og 
børnehave. Hovedsproget 
på skolen er engelsk, men 

Så pakker vi igen
Iben og Benny Lauridsens ”nomadeliv” det seneste års tid har været 

en god forberedelse til bedre at forstå nomadernes tankegang

der bliver også undervist på 
swahili. Danskundervisnin-
gen skal deres mor stå for.

Forældrene glæder sig 
over, at børnene lærer noget 
internationalt, og de har al-
lerede fået et indblik i det 
engelske sprog, mens fami-
lien var på forberedelses-
kursus i England i efteråret.

”Vores børn kommer hel-
digvis hurtigt i snak med 
folk og er hurtige til at få 
venner, men det er selvføl-
gelig svært for dem hele 

farvel igen,” siger Iben Lau-
ridsen.

De har derfor valgt at fo-
kusere på, at få en god ven 
hvert sted, som de holder 
fast ved. Hun siger også, at 
Benjamin slappede af, da 

i Tanzania i lang tid og ikke 

Familien Lauridsen bliver 
de eneste danskere i Iringa - 

”Vi rejser jo ikke til Tanza-
nia for at være sammen med 
andre danskere. Så kunne vi 
lige så godt blive i Danmark 
– men vi får jo nok også 
besøg af de andre danske 
missionærer i Tanzania indi-
mellem,” siger de. 

Familien har været på 10 
ugers forberedelseskursus 
på All Nations College i Eng-

også udvidet familien.
”Vi mødte en engelsk kvin-

de, der også skal til Iringa. 
Vi blev enige om at være 
familie for hinanden - det er 
fantastisk, hvordan Jesus 
lægger tingene til rette,” si-
ger Iben Lauridsen.

Kaldet er vokset frem
Iben Lauridsens farbror og 
nogle af hendes bekendte 

Den 10. januar rejste familien Lauridsen til Tanzania - og da var der ikke længere plads til Clara og Benjamin i kufferterne.

var missionærer, og hun har 
vidst, siden hun var 13-14 
år, at hun selv gerne ville 
rejse ud. Parret talte om 
det, da de mødtes, og det lå 
i første omgang ret fjernt for 
Benny Lauridsen.

”Jeg havde ’fødderne solidt 
plantet i den jyske muld’, 
men tanken er modnet stille 
og roligt, og jeg har oplevet 
at få et kald,” siger han.

Det unge ægtepar var 

enige om, at de ville til Afrika 
for at forkynde evangeliet, 
men de havde ikke kald til et 
bestemt land eller folk. De 
undersøgte forskellige pro-
jekter og missionsselskaber, 
men der var ikke noget, der 
blev til noget. En veninde 
foreslog så, at de kontak-
tede LM. 

”Det gjorde vi så, og LM 
havde den her stilling som 
evangelist blandt nomader - 

og det var lige os.”

Lært at stole på Gud
Sidste skoleår tog Iben og 
Benny Lauridsen den etårige 
Åben Uddannelse på Dansk 
Bibel-Institut (DBI). De var 
kun tre på holdet og kunne 
derfor få en meget målrettet 
og relevant undervisning.

”Vi var rigtig glade for det 

DBI, men følte, at vi havde 
brug for noget mere praktisk 

-
tions her i efteråret. Her var 

mange brugbare redskaber,” 
siger de. 

I forberedelsestiden har 
Iben og Benny Lauridsen op-
levet mange gange, at prak-
tiske ting er faldet på plads 
i 11. time.

”Det har været en ret god 
øvelse for os ikke at vide, 
hvad der sker i morgen. Vi er 
blevet forholdsvis gode til at 
lægge tingene i Guds hånd – 
og have stor tillid til ham.”

Livet med Gud er også en 
af grundene til, at ægtepar-
ret Lauridsen gerne vil ud 
som missionærer.

”Vi ønsker, at Gud skal 
have en stor plads i vores liv 
og hverdag, men må også 
erkende, at det hektiske liv i 
Danmark gør, at vi for tiden 
nok er nødt til at rejse væk 
fra Danmark, hvis vi skal 

Mission er kun for mennesker
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israel;   
Hakon Christensen; I dag føler jeg, at vi er ved afslutningen 
af en lang klatretur. Gennem samarbejde er vi nået til toppen, 
og udsigten er fantastisk»

AF KAJA LAUTERBACH

”I dag fejrer vi en vigtig mi-
lepæl i bevægelsen Ordet og 
Israels (O&I) historie.”

Sådan sagde formanden 
for O&I, Hakon Christensen, 
ved indvielsen af Det Danske 
Hus i byen Poriya ved syden-
den af Genesaret Sø i Israel.

Det skete fredag den 4. 
januar ved et åbent hus-
arrangement i Poriya. Her 
deltog 140 mennesker - 
ansatte i O&I, gæster fra 
Danmark og håndværkere, 
arkitekter og andre, der har 
været involveret i byggeriet.

”Jeg er ikke bjergbestiger, 
og jeg har aldrig besteget 
Mount Everest, men i dag 
føler jeg, at vi er ved afslut-
ningen af en lang klatretur. 
Det har krævet kolossale 
kræfter undervejs, men gen-
nem samarbejde er vi nået 
til toppen, og udsigten er 
fantastisk,” fortsatte Hakon 
Christensen.

”Når vi fejrer indvielse af 
The Danish House i dag, gør 
vi det med dyb taknemme-
lighed til både Israels Gud 
og Israels folk.”

Dansk ”powerhouse”
Danmarks ambassadør i 
Israel, Liselotte Plesner, del-
tog også i festen. Hun sagde:

Et dansk hus blev indviet i Israel
Ordet og Israels Det danske Hus i Poriya skal være et center for bibelglæde

-
tant for Danmark gør navnet 
The Danish House mig stolt. 
Det skal være et ”power-
house”, hvor danskere kan 
lære Israel at kende.”

Generalsekretær i O&I Ole 
Andersen mindede om, at 
beboerne i Det Danske Hus  
ikke skal bare bo i landet. 
De skal studere verdenshi-
storiens mest berømte bog: 
Bibelen.

Derefter blev huset indviet 
med bibellæsning og bøn.

Hele denne del af festen 
kunne følges via video på 

Tilbud til mange forskellige mennesker - ikke kun unge

Nye rammer for bibelundervisning

Siden 2002 har over 300 
unge danskere opholdt sig 

-
det og Israels (O&I) Discipel-
skole i Israel. 

Målet har været igen at 
give bibelundervisning ved 
bredden af Genesaret Sø, 
hvor Jesus gik rundt og un-
derviste for 2.000 år siden.

Mange andre har deltaget 
i Minibibelskoler eller andre 
korte ophold i landet. Her 
har de udforsket Bibelen og 
dens jødiske baggrund.

Behov for eget hus

i et lejet hus i Tiberias. Inte-
ressen har været så stor, at 

huset efterhånden er blevet 
for trangt, og indretningen 
har gjort, at det kun har 
kunnet rumme kurser for 
”sovesalsunge”.

Derfor begyndte O&I alle-
rede i 2004 at se sig om ef-
ter eget hus i Tiberias. Efter 

et stykke tid opgav man og 
begyndte at se efter bygge-

O&I’s hjemmeside, så ven-
ner i Danmark også kunne 
være med.

Trekantet fest
Festen fortsatte resten af 
fredagen og hele lørdag for 
danskerne i Poriya.

Og fredag aften blev ind-
vielsen fejret ved en tredelt 
fest, der markerede, hvordan 
O&I arbejder både i Danmark 
og i Israel. Ud over i Poriya 
var der nemlig også fester i 
Hillerød og i Hammerum. Her 
deltog henholdsvis 150 og 
250 mennesker.

Reception ved overdagelsen 
fra de israelske håndværke-
re til Ordet og Israel i novem-
ber 2012.

Selv om det var tre sær-
skilte fester, var det også 
den samme fest. Det blev 
understreget af, at en del af 
programmet var fælles, og 
der var forbindelse mellem 
de tre steder via Skype, så 
man både kunne høre og se 
hinanden. 

Her understregede Hakon 
Christensen, at Det Danske 
Hus ikke er et monument for 
en dansk bevægelse, men 
en gave fra Gud, som han 
har bedt O&I om at forvalte 
til hans ære.

Derudover var der en 
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hilsen fra den israelske ar-
kitekt Bram Fine. En af de 
ting, der havde gjort stort 
indtryk på ham, var de man-
ge danske venners arbejde 
og engagement i byggeriet.

Helligåndens værksted
Samuel Roswall, der er tid-
ligere formand i O&I, holdt 
festtalen ved festen i Hil-
lerød.

”Det er meningen, at Det 
Danske Hus i Poriya skal 

-
de. Men hvis det skal ske, 
er vi afhængige af, at Gud 

griber ind og gør det til et 
værksted for Helligånden,” 
sagde han.

Derefter kom han med tre 

for bibelglæde skal ligge i 
Israel:

hvor Bibelens ord blev til.

platform. Jordens navle 
kalder han den i Ez 38,12.

-
len af sit liv i de egne, hvor 
Det Danske Hus er bygget.

grunde, og i november 2007 
købte O&I en byggegrund i 

Poriya 10 kilometer syd for 
Tiberias. I november 2011 
begyndte byggeriet af ”et 
dansk hus” på grunden

Rammer for mange
Det danske hus ved Genesa-

danskere i alle aldre mulig-
hed for at udforske Bibelen i 
Bibelens land

De nye bygninger skal 
-

pelskolen, Minibibelskoler, 
bibelkurser og temarejser 
for alle aldersgrupper, for 
forkyndere, lærere, stude-
rende og alle, der gerne vil 
lære Bibelen bedre at kende.      

     kl

140 mennesker deltog i indvielsesfesten i Poriya. Det var dels ansatte i Ordet og Israel, gæster fra Danmark og israelere, der har været involveret i byggeriet.



kirke;   

Dansk andagtsbog udgives 
på engelsk og rumænsk

Dansk Balkanmission trykker ”Et er nødvendigt” til uddeling

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Tidligere højskoleforstan-
der Hans Erik Nissens 
andagtsbog Et er nødven-
digt er nu blevet oversat og 
trykt på både rumænsk og 
engelsk af Dansk Balkan-
mission. 

I første omgang var planen 
alene at udgive en rumænsk 
udgave, men da det ikke var 

oversætter, der kunne både 
dansk og rumænsk, var man 
nødt til også at udarbejde 
en engelsk udgave først. Og 
den er der stor efterspørg-
sel efter både i Danmark og 
internationalt, oplyser Niels 
Arne Skov fra Dansk Bal-
kanmission.

Begge oversættelser af 
andagtsbogen trykkes i 
foreløbigt 3.000 eksempla-

udgivelser, så der er et kvar-
tals andagter i hver. 

Kunstneren Jørn Henrik 

Olsen har stillet nogle af 
sine malerier i serien Den 
brændende busk til rådig-
hed til omslaget på de nye 
bøger. 

Bøgerne kan bestilles 
hos Balkanmission, og man 
betaler kun for forsendel-
sen. Gaver er dog meget vel-
komne og vil blive brugt til 
eventuelle genoptryk.

Niels Arne Skov håber, at 
mange vil gøre brug af til-
buddet:

”Bogen skal bruges som 
missionsmiddel. Alle, der 

har kontakt med stude-
rende eller andre, der taler 
engelsk, er meget velkomne 
til at bestille bogen.” 

Sigøjnere   
på Balkan
Det rumænske oplag vil 
blive brugt til uddeling især 
i Rumænien, hvor Dansk 
Balkanmission blandt andet 
arbejder i en række sigøj-
nerlandsbyer.

”Der er et stort behov for 
bibelundervisning, og derfor 
er vi glade for at kunne give 

”Bogen skal bruges som 
missionsmidddel,” siger 
Niels Arne Skov fra Dansk 
Balkanmission.

de kristne denne andagts-
bog,” siger Niels Arne Skov.

Udgiver Luther med 
baptister
Dansk Balkanmission blev 
oprettet i 1992 og har som 
et af sine formål at formidle 
Guds ord ved trykning og 
distribution af bibler og bi-
belske skrifter. 

Det lille missionsselskab 
har blandt andet udgivet 
Øivind Andersens bog I sjæ-
lesorg hos Jesus og er i gang 
med en Luther-serie, hvor 
man har udgivet Luthers 
kommentarer til Romerbre-
vet og Galaterbrevet. Det 
sker i et samarbejde med 
kristne baptister i Rumæ-
nien.

Det er en lille bog med 
centrale skiftsteder, som 
er velegnet til uddeling ved 
besøg på hospitaler og i 
fængsler, og den er indtil nu 
trykt i 70.000 eksemplarer 
på rumænsk, ungarsk og 
ukrainsk. 

Niels Arne Skov; Der er et stort behov for 
bibelundervisning, og derfor er vi glade for 
at kunne give de kristne denne andagtsbog»
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Hverdagsbibel går digitalt
Bibelen på hverdagsdansk er nu tilgængelig som både 
eBog, hjemmeside, app og digital studieudgave.

”Vi ønsker at bringe Bibelen til danskeres hverdag - og 
hverdagen er i høj grad blevet digital,” udtaler direktøren 
for Forlaget Scandinavia, Jacob Vium. 

-
res dejligt slidte murstensbibel med kuglepensunder-
stregninger og et hav af mindeværdige bogmærker. Men 
den digitale verden har nogle fordele, som den trykte 
bibel bare mangler, nu vi har vænnet os til internetlinks, 
googlesøgninger og facebooknyheder.”

Bibelen på hverdagsdansk udkom første gang i 2007. 
Den er en gennemgribende revision og til dels nyover-
sættelse af en række tidligere oversættelser af den en-
gelske ”Living Bible” og senere ”New Living Translation”.

brs

Formand til Etiopien 
Dansk Ethioper Mission (DEM) udsender sin formand, 
sognepræst Per Rasmussen, og hans hustru, Anne Grete 
Rasmussen, fra Skagen til opgaven som teamleder i Etio-
pien fra den 1. marts 2013 til den 28. februar 2014. 

Som teamleder skal Per Rasmussen blandt andet va-
retage den daglige kontakt til Mekane Yesus Kirken og 
andre samarbejdspartnere i Etiopien. Han skal også ud-
vikle Dansk Ethioper Missions indsats i Bale med henblik 
på at styrke kirkens arbejde med at nå mennesker med 
evangeliet i området i Sydetiopien. Derudover skal æg-
teparret undersøge mulighederne for at udvikle Dansk 
Ethioper Missions volontørprogram og for at skabe kon-
takt mellem danske og etiopiske menigheder. 

Anne Grete og Per Rasmussen har tidligere været mis-
sionærer i Etiopien i en årrække, udsendt af Dansk Ethio-
per Mission og har således et godt kendskab til sprog, 
kultur og kirke i landet. 

Sognepræst Hans Peter Nohns, København, er konsti-
tueret som formand for Dansk Ethioper Mission under 
Per Rasmussens fravær.

brs
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MAIBRIT SKADE, SILKEBORG

Moses Hansen, der for år 
tilbage blev landskendt for 
sine ”korstog”, udtrykker 
nu stærk kritik af gudstje-
nesten i Danmarks Radio 
nytårsnat. 

Efter selve gudstjenesten 
med Københavns biskop 
Peter Skov-Jakobsen som 
prædikant og en række mu-
sikalske indslag blev der 
holdt korte taler af repræ-
sentanter fra andre religio-
ner. 

Den sammenblanding er 
Moses Hansen meget skep-
tisk over for:

”En biskop, der går ind for 
homovielser i kirken, talte. 
Imam Naveed Baig, hvis ho-
vedmål er at fremme globalt 
islamisk overherredømme, 
talte sødt og citerede Mo-
hammed. Den buddhistiske 
nonne Ani Tenzin talte også 
om fællesskab religionerne 
imellem og citerede Ghandi. 
Overrabbiner Bent Melchior 
takkede kirken for dens mod 
til at bygge bro mellem de 

forskellige religioner. Det var 
en gang ynkværdig, udglat-
tende, humanistisk religiøs 
sødsuppe med kirkegæn-
gere som statister i deres 
smukke kjoler og habitter,” 
skriver Moses Hansen på 
facebook, hvor han kalder 
arrangementet for ”reli-
gionsblanderi af værste 
skuffe.”

”Det var en fortsættelse 
af det “statsevangelium”, 
regeringen indførte, da den 
beordrede kirken til at vel-
signe det, Gud kalder for en 
vederstyggelighed. Min ånd 
er bedrøvet.”

Er bedrøvet og meget 
urolig for folkekirken
Moses Hansen er godt klar 

folkekirkelige fællesska-
ber, men han advarer stærkt 
imod det, han kalder for 

som han betegner som ”ubi-
belsk og dødsens farlig”.

”Kirken starter det nye år 

med at lade en buddhist, 
en muslim og en jøde få ta-
leret i Guds hus. Det er 100 
procent forkert i forhold til, 
hvad både Gammel og Ny 
Testamente lærer os. Gud 
tillader aldrig mennesker 
med tro på afguder at have 
taleret i Jesu blodkøbte 
kirke,” siger han.

”Set med de store briller 
er jeg bedrøvet - og meget 
urolig for den stakkels fol-
kekirkes fremtid, da den 
rummer mange mennesker, 
som er elsket af Gud. Hvor 
frikirkerne står, vil komme 
for dagen i dette år. Her og 
nu lyder det, som om tavs-
heden råder fra den side.”

brs

Nytårsgudstjeneste var religionsblanderi Underskud trods mange gaver
Dansk Bibel-Institut (DBI) har i 2012 modtaget den stør-
ste gaveindtægt nogensinde. Den blev på cirka 6,6 mil-
lioner kroner. 

Det skriver de på DBI’s hjemmeside, hvor de også tak-
ker alle, der har hjulpet med forbøn og gaver.

”Alligevel undgår vi nok ikke et underskud. Alle ind-
tægter og udgifter er ikke talt op endnu, men sådan som 
det ser ud i dag, forventer vi et underskud på lidt under 
200.000 kroner. Men det kan som sagt ændre sig,” fort-
sætter de.

kl
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abort;   
Peter Øhrstrøm; Kan man forestille sig noget andet 
område, hvor vi som nation lader 16.000 menneskeliv 
spille så lille en rolle?»

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

De kristne i Danmark skal 
lægge godt mærke til abort-
debatten. For 30 år siden 
var det på det nærmeste 
umuligt at skabe lydhørhed 
for modstanden mod den 
fri abort, men efterhånden 

store problemer.
Det mener professor Pe-

ter Øhrstrøm fra Aalborg 
Universitet. Han har fulgt 
debatten gennem mange år 
blandt andet som medlem 
af Det Etiske Råd i perioden 
2000-2010. 

Desuden er han politisk 
aktiv i partiet Kristendemo-
kraterne, hvor han i dag er 
formand for partiets etiske 
udvalg.

”Der er en ny opmærk-
somhed omkring abort-
spørgsmålet. Det skal vi 
som kristne hilse velkom-
ment, og vi skal deltage i 
debatten,” siger han.

Aborter med   
livstegn
Kort før jul kom abort igen 
på dagsordenen i de lands-
dækkende medier. 

Kristeligt Dagblad kunne 
fortælle, at ikke mindre 

Kristne skal tage del i debatten
Det er vores ansvar som kristne, at abortdebatten ikke går i 

glemmebogen, mener professor Peter Øhrstrøm

end 16 procent af de sent 
aborterede fostre viser livs-
tegn efter aborten ifølge en 
undersøgelse foretaget på 
Skejby Sygehus. 

Sene aborter er aborter, 
der foretages med sær-
lig tilladelse efter den 12. 
svangerskabsuge, som er 
den normale abortgrænse. I 
2010 blev der foretaget 877 
sene aborter i Danmark. 
Heraf har omkring de 140 så 
altså vist livstegn ifølge den 
nye undersøgelse.

Debatten viste, at denne 
nye viden gjorde indtryk 
også blandt tilhængere af 
den fri abort.  

Peter Øhrstrøm hæfter sig 
ved anvendelsen af ordet 
”livstegn” i debatten.

”Det ord minder os jo om, 
hvad abort handler om: at 
det er et liv, som vi tager, og 
at et foster er et selvstæn-
digt liv.”

Kristnes ansvar: Debat 
må ikke dø
Men han ser også de nyere 
debatter om abort som små 
livstegn i kampen for det 
ufødte liv. For der har været 
andre af samme kaliber. Et 
eksempel er debatten, der 
blev rejst på baggrund af 
forældre, der ønskede abort, 
hvis barnet havde det for-
kerte køn. En anden debat 

Professor Peter Øhrstrøm peger på, at den kristne menighed har en stor udfordring i at tage sig af de mødre, der vælger barnet 
frem for aborten.

opstod, da det kom frem, at 
kommunale sagsbehand-
lere presser unge kvinder til 
abort.

I disse tilfælde er der en 
bredere forståelse af, at nu 
er man gået for vidt, og den 
slags åbninger skal udnyt-
tes, mener Peter Øhrstrøm.

”Som kristne er det vores 
ansvar at sørge for, at abort-
debatten ikke går i glemme-
bogen. Den fejl begik vi efter 
vedtagelen af loven om den 
fri abort 1973. Den fri abort 
er et kæmpe etisk problem 
i vores samfund, og det pro-
blem forsvinder jo ikke, fordi 
vi ikke taler om det. Og hvis 
vi kristne ikke gør det, er der 
heller ingen andre, der gør”.

”Kan man forestille sig 
noget andet område, hvor 
vi som nation lader 16.000 
menneskeliv spille så lille en 
rolle? Havde der været tale 

-
keriskader, så var der straks 
blevet nedsat en kommis-
sion for at reducere proble-
met,” slår han fast.

Peter Øhrstrøm opfor-
drer til, at sagen bliver rejst 
politisk. Men han udtryk-
ker også stor respekt for 

Det er ikke til at komme uden om, at vi som samfund 
har talt os selv ind i en monumental fortrængning af, 
hvad abort egentlig er.

Politisk redaktør Henrik Hoffmann Hansen i leder i 
Kristeligt Dagblad
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Den danske abort har ubevidst skiftet fundament. 
Der er ikke længere tale om, at lægerne fjerner ”celle-
klumper”, ”graviditetsprodukter” eller andre mærk-
værdigheder fra kvinders livmødre. De dødsdøm-
mer og fjerner børn, som har krav på omsorg efter 
overgrebet. Abortens fundament er blevet, at det er 
acceptabelt at skille sig af med mennesker, der er til 
besvær. 

Det er et princip, som vi må bekæmpe, for hvor-
for skulle det standse ved fostrene? Hvad med dem, 
som forældrene set i bakspejlet, ville have aborteret? 
Hvad med de gamle, de syge og de handikappede?

Cand.theol. Søren Stidsen på facebook og i 
Kristeligt Dagblad

de bevægelser, der tilbyder 
rådgivning for gravide. Og 
så mener han også, at den 
kristne menighed har en 
stor udfordring i at tage sig 
af de mødre, der vælger bar-
net frem for aborten.

Lovgivningen   
kan ændres
Peter Øhrstrøm tror på, at 
det stadig er muligt at opnå 
stramninger i abortloven. 
Det skete for eksempel sidst 
i 1990’erne, efter at nogle 
sønderjyske jordemødre 
ikke ville være med til at 
foretage sene aborter på le-
vedygtige fostre. 

Det førte ved Kristeligt 

Folkepartis mellemkomst 
til, at provokeret abort på 
levedygtige fostre kun helt 

sted. 
Her skal man så gøre sig 

klart, at udtrykket ”levedyg-
tige fostre” betyder, at de vil 
kunne overleve, så de efter 
behandling og pleje på ho-
spitalet kan udskrives i live. 
Fostre, der viser livstegn, 
som i den aktuelle debat, vil 
normalt ikke være levedygti-
ge, for de vil selv efter en op-
timal behandling kun kunne 
leve i nogle timer.

Obligatorisk   
rådgivning
Et realistisk mål for en 
stramning af abortloven vil 
ifølge Peter Øhrstrøm være 
indførelsen af en obligato-
risk rådgivning i forbindelse 
med abort. 

I Danmark er der kun et 
tilbud om rådgivning, og den 
gives efter, at beslutningen 
er taget. I Tyskland derimod 
skal der gives en obligato-
risk rådgivning til den abort-
søgende, inden aborten 
bevilges.

”Der er regler om betænk-
ningstid og grundige samta-
ler. Jeg tror, at vi i Danmark 
ville kunne reducere antallet 
af provokerede aborter med 

samme regler,” vurderer Pe-
ter Øhrstrøm.

Spørgsmålet er så bare, 
hvorfra det politiske initiativ 
skal komme.

”Den politiske virkelighed i 
Danmark er desværre, at det 
kun er Kristendemokrater-
ne, der vil stille dette forslag. 
Der er ingen andre, der vil 
gøre det. Men det skal ikke 
få os til at lade abortsagen 
dø,” siger Peter Øhrstrøm.

Læs leder side 13.

Jeg tror, at vi i Danmark ville 
kunne reducere antallet af 

provokerede aborter med en 
-

me regler som i Tyskland,” 
vurderer Peter Øhrstrøm



AF KAJA LAUTERBACH

Den lille kirke med 25 med-
lemmer i Angkor Chum er 
startet af Djir Bunthyrn. 
Angkor Chum ligger cirka 50 
kilometer nordvest for Siem 
Reap i Cambodja.

Menigheden bliver stort 

af Djir Bunthyrns lille butik 
med mobiltelefoner og land-
brugsudstyr i Angkor Chum, 
fortæller missionær Axel 
Rye Clausen. 

Menigheden – og dens lil-
le satellitmenighed med 15 
medlemmer cirka 10 kilo-
meter fra byen – er den ene-
ste i Angkor Chum-området, 
og den er fuldstændig uden 

Djir Bunthyrn;»
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cambodja;   

Buddhist bliver kristen præst
Gymnasielærer blev kristen - og tvunget til at stoppe med sit arbejde

AF DJIR BUNTHYRN

Jeg hedder Djir Bunthyrn og 
tjener Herren i menigheden 
her i Angkor Chum. Jeg lærte 
Jesus at kende i 2004. Fra 
2005 begyndte jeg at evan-
gelisere både på gymnasiet 
her og i byen.

Inden jeg hørte evange-
liet om Jesus, levede jeg 
som alle andre, der tror på 
Buddha her i området. Jeg 
gik i templet og ofrede og 
viste respekt for Buddha og 
mente, at hvis man gjorde 
godt, gik det også en godt, 
og gjorde man dårlige ting, 
blev man straffet.

Men så hørte jeg evange-
liet om Jesus af en evange-
list, som prædikede her hver 
dag i et stykke tid. Jeg blev 
ramt af det budskab, der 
blev prædiket. Blev omvendt 
og ville gerne vidne for an-
dre. I begyndelsen vidnede 
jeg for eleverne og lærerne 
på gymnasiet her i Angkor 
Chum, hvor jeg arbejdede 
som lærer. Der var mange, 

som gerne ville høre mere. 
Meget hurtigt begyndte 

jeg at få modstand. Satan 
var ikke tilfreds med, at 
evangeliet blev forkyndt her.

Kolleger var utilfredse
Jeg havde arbejdet på gym-
nasiet i fem år på halv tid. I 
min fritid havde jeg arbejdet 

med forskelligt for at tjene 
lidt penge. Nu begyndte jeg 
også at prædike og samle 
elever, der var interesserede 
i at studere Bibelen med 
mig. 

Det var mine kolleger ikke 
tilfredse med, og de be-
gyndte at anklage mig for, 
at jeg var for kammeratlig 
med eleverne og ikke holdt 
den afstand, som en lærer 
bør gøre.  Skolen ønskede, 
at jeg skulle stoppe vores 
bibelkreds.

Jeg blev nødt til at stoppe 

for at studere Bibelen med 
vejledning fra en bibelskole 
i tre år. 

Missionærer hjalp

jeg kontakt med nogle mis-
sionærer, som hjalp mig 
med at forberede en lille 
menighed her og hjalp mig 
med at bygge en kirke. 

På grund af, at offentlig 
transport er meget van-

jeg mig en bil til arbejdet. 
På trods af det fandt mis-
sionærerne det dog meget 
vanskeligt at arbejde i en så 
afsides by, og jeg mistede 
forbindelsen med dem. 

Jeg startede en lille forret-

udgifterne til menighedens 
drift.

Jeg begyndte at lave en 
lille skole i forbindelse med 

menigheden, hvor vi hver 
dag kunne undervise unge 
mennesker. Der kom også 
både lærere og elever fra 
gymnasiet. Der var ikke 
meget mulighed for at lære 
om computer eller engelsk 

mange elever. Jeg undervi-
ste også i Bibelen.

Jeg mødte meget mod-
stand fra skolen, som ikke 
var glad for, at elever og 
lærere læste ekstra her hos 
mig.

Frugtbart samarbejde
 Jeg er taknemmelig over 

læste her, er kommet til tro. 
Nogle af eleverne blev sene-
re gift og havde et kristent 
bryllup. 

-
lighed for at læse to år på 
en koreansk bibelskole. Han 
kom bagefter tilbage og 
hjalp mig i menigheden her.

kontakt med Countryside 
Harvest Mission med pastor 

Djir Bunthryn (th.) sammen 
med medlemmer af sin me-

nighed.

Goung og vore kristne ven-
ner fra Danmark. Det var 
lige det rette tidspunkt. Vi 
blev rigtig, rigtig glade og 
taknemmelige, og det nye 
arbejde var en stor hjælp. 

Jeg havde i lang tid bedt 
om hjælp til arbejdet, fordi 
vi stod så alene her, og 
der var mange elever, som 
trængte til dybere undervis-
ning i Bibelen.

Vi gik ind i et samarbejde, 
som var meget frugtbart. 
Der var mange unge, der 
gerne ville lære mere om 
Bibelen. 

Et hold elever blev under-
vist i to år. De er gået meget 
aktivt ind i kirkens arbejde. 
Hjælper med gudstjenesten, 
evangeliserer og er en god 

hjælp for menigheden. 
Vi mærker, at evangeliet 

spredes, og vi har nu startet 
en anden menighed noget 
herfra. Der er mennesker, 
der er blevet frelst. Syndere, 
som har mødt deres frelser. 

Det har betydet meget 
for os, at kristne venner 
fra Danmark og Siem Reap 
hjælper os i arbejdet her.

Ny kontakt til gymnasium
På gymnasiet, som jeg har 
arbejdet på tidligere, og hvis 

-
hold til, er der nu kommet 
nye folk i ledelsen, og de har 
meget større tolerance og 
forståelse for kristendom-
men. 

Det betyder, at det nu 

igen er lettere at komme på 
skolen og have kontakt med 
elever og lærere. På gymna-
siet er der 1100 elever. Der 
er 20 klasser og 30 lærere. 

Der er rigtig gode mulighe-
der for at forkynde evange-
liet for dem, og vi håber, vi 
igen kan starte klasser og 
undervise dem i engelsk og 
computer og fortælle dem 
om deres frelser. 

Tænk engang de mulighe-
der, der er, hvis vi kan nå en 
større gruppe af dem med 
evangeliet. Hver årgang af 
de unge kan fortælle evan-
geliet videre til deres foræl-
dre, og på den måde bliver 
rigtig mange nået. 

Åbning for evangeliet
Jeg tror, at vi her i Angkor 
Chum nu har rigtig gode 
muligheder for at nå ud med 
evangeliet til mange grup-
per af samfundet, og det må 
vi benytte os af.

Jeg vil opfordre vore krist-
ne venner fra Danmark til at 
satse på dette område. Der 
er så mange muligheder lige 
nu. Tænk engang, hvad den 
åbning for evangeliet, vi har 
fået på gymnasiet, betyder. 
Vi må bede om, at vi bruger 
de muligheder, Gud giver os. 
Arbejdet er stort, men arbej-
derne er få, og for egen kraft 
er det vanskeligt for os. 

Vi behøver hjælp! 
Oversættelse 

Axel Rye Clausen 
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noget støttende netværk. 
Djir Bunthyrn er ulønnet fri-

-
nigheden er meget unge.

Bibelundervisning
”Da LM startede ’Countryside 
Harvest Mission’ i 2010, blev 
vi hurtigt opmærksomme på 
denne lille ensomme menig-
hed, og vi startede bibelun-
dervisning to gange om må-
neden med vort team fra Siem 
Reap,” siger Axel Rye Clausen.

”Vi arbejder på, at menig-
heden i Angkor Chum bliver 
en del af det netværk, vi er 
ved at etablere, og vi har 
besluttet, at området i 2013 
bliver det område, vi primært 
vil satse på med bibelunder-
visning og evangelisering.”

Ensom menighed bliver del af netværk
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AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Det er blevet sagt, at det ikke er det 
jødiske folk, der har bevaret sab-
batten, men sabbatten der har be-
varet det jødiske folk. Sabbattens 
regler og forskrifter holdt sammen 
på de jødiske familier. De blev ikke 
opslugt af det samfund, som de le-
vede i, men bevarede deres særlige 
identitet. For en gang om ugen trak 
de sig ud af samfundet og vendte 
sig indad mod hinanden og den tra-
dition, som de havde fælles. 

Det sagde generalsekretær i 
Den danske Israelsmission Bodil 
Skjøtt, da hun sidst i oktober holdt 
foredrag på Menighedsfakultetet 
om fridag eller helligdag og udfor-
drede kristen søndagsfejring til at 
lade sig inspirere af den jødiske 
sabbatsfejring.

Slip glæden løs
”At holde sabbat er en fest for jø-
den. Der er et udtryk, der hedder 
”sabbattens glæde”. Det aspekt 
overser vi let, fordi vi hefter os 
ved alle reglerne. Men det er altså 
festen, som betyder mest for jø-
derne,” siger Bodil Skjøtt.

Hvad festen mere konkret dæk-
ker over, kan være ret forskelligt. 
Men det indebærer glæde, fælles-
skab og god mad.

”Sabbatten er en anledning til at 
slippe den glæde løs, som henter 
sin kraft i skabelsen, i opstandel-
sen og i nyskabelsen. Også som 
kristne får vi lov til at holde ulig-
hed, smerte og nød på afstand.” 

Den mistede helligdag
De første kristne skiftede sabbat-
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helligdag;   
Bodil Skjøtt; Mon ikke man kan sige, at vi ikke har 
bevaret søndagen, og derfor har søndagen heller ikke 
kunnet bevare os? »

 Den jødiske sabbat udfordrer kristne til at fejre søndagen med fest og fællesskab

ten ud med søndagen – opstan-
delsesdagen. Mange af reglerne 
fra den jødiske sabbat blev i den 
kristne tradition derfor overført til 
søndagen. 

Det har præget vores samfund 
og de kristne miljøer, hvor der har 
været strenge regler for, hvordan 
søndagen skulle overholdes. Men 
meget har ændret sig igennem de 
senere år og senest med liberali-
seringen af lukkeloven.

”Mon ikke man kan sige, at vi 
ikke har bevaret søndagen, og der-
for har søndagen heller ikke kun-
net bevare os? Vi har behov for en 
søndagspraksis, som hjælper os til 
at tage vare på skaberværket, vo-
res eget helbred eller og vore fæl-
lesskaber og relationer,” vurderer 
generalsekretæren.

 ”Jeg er bange for, at vi med vores 
frihed fra regler også har mistet 
sabbatsglæden og hviledagens 
hellighed. Vi har glemt at nytænke, 
hvad det vil sige at holde hvile- og 
helligdag i takt med, at arbejde blev 
til noget andet end det fysiske.”   

”Nogle jødiske teologer kal-
der sabbatten for en ”helligdom 
i tiden”. Det er den forståelse af 
søndagen, vi som kristne skal have 
fat i.”

Helligdag er hviledag
Bodil Skjøtt er overbevist om, at 
jødisk teologi kan berige vores for-
ståelse af helligdagen. I Bibelen 
er sabbatten i øvrigt den eneste af 
ugens syv dage, som på hebraisk 
har et navn. De øvrige dage har et 
nummer, et tal, så man helt kon-

Mere søndagsfest, tak

kret tæller ned – eller op – til den 
syvende dag. 

På den syvende dag skabte Gud 
hvilen. Han hvilede selv fra sit 
arbejde, og han velsignede og hel-
ligede den syvende dag (1 Mos 2,1-
4). I de ti bud byder han mennesket 
at huske sabbatten og holde den 
hellig (2 Mos 20,9-10).

Den jødiske sabbat handler ud 
over festen også om at tage vare 
på den skabte verden, som jo også 
skal have hvile. Derfor skal vi skrue 
ned for overforbrug og misbrug. 

Fest og fællesskab
”Fest og enkel livsstil er ikke mod-
sætninger. Det er muligt at mar-
kere forskellen på hverdag og fest, 
på hverdage og helligdage uden at 
overforbruge. Ifølge jødisk tænk-

ning må sabbatten ikke fremhæve 
uligheden mellem mennesker. Alle 
skal kunne feste på sabbatten, og 
den rige skal give til den fattige, så 
han også kan feste. Måske er det 
vores hverdagsforbrug, der skal ju-
steres på,” foreslår hun.   

Den jødiske sabbat handler også 
om at prioritere fællesskabet og 
udfordrer dermed også den kristne 
menighed. 

”Vi er lemmer på Kristi legeme. 
Kristenlivet leves ud i ”hinanden-
dimensionen” frem for i den enkel-
tes forhold til Gud – uanset at tro 
også har at gøre med et personligt 
forhold til Gud. Jødiske bønner er 
’vi-bønner’,” gør Bodil Skjøtt op-
mærksom på.  

Gud længes efter os
Retrætebevægelsen og længslen 
efter det liturgiske rum, som ken-
detegner mange i dag, er ifølge Bo-
dil Skjøtt symptomer på ”liturgisk 
underernæring”. 

”Og derfor er vi også fattige på 
tilbedelse, fattige på lovsang og 
fattige på glæde. Tiden er blevet 
så fyldt med aktiviteter, at det er 

også svært at få plads til Gud i ti-
den. Bøn og bibellæsning bliver alt 
for let endnu en aktivitet, hvis det 
da ikke helt falder ud,” siger hun.

”Vi må huske, at Gud har givet os 
sabbatten, fordi han længes efter 
at være sammen med os. Det er vi 
skabt til. Gud er frihedens og frel-
sens Gud. Han er den, som friede 
sit folk fra Egypten, og sabbatten 
er et udtryk for Guds vilje og hen-
sigt med sin skabning, som peger 
frem mod opstandelsen, den evige 
sabbatshvile.”
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Forberedelserne fredag efter-
middag og aften, der skaber 
forventning. Duften af rengøring 
og af mad, sabbatstøjet, det hek-
tiske liv, der langsomt dør ud, og 
tiden, der næsten kommer til at 
stå stille. 

Familiemedlemmer, der satser 
på at komme hjem og være sam-
men i familien.

Husmoderen, der tænder sab-
batslys – sådan som der blev lys 

Sabbattens tidsplan
En religiøs jødisk familie ”holder” ikke sabbat. 

De ”fejrer” den, og det sker i en fast rytme gennem døgnets timer

ved skabelsens morgen.

Gudstjenesten i synagogen om 
fredagen, hvor sabbatten mod-
tages som en kær ven, man har 
længtes efter. 

Den lette og langsomme tur 
hjemover igen, hvor hvilen har 
indfundet sig. Uret er gemt væk, 

Middagen sammen fredag af-
ten, som indledes med bordbøn 

og med velsignelse af børnene, 
vægtlægning på skaberværkets 

tøj! Sabbatten er en glæde for 

kroppen. 

Selve lørdagen, hvor festen fort-
sætter med tid uden ur, med mad, 
hvile, samvær og gudstjeneste. 
Med et afbræk fra alt det, som 
hører hverdagen og arbejdet til.

Indtil de første stjerner viser sig 

igen og kalder mennesker ind i 
tiden og tilbage til virkeligheden 
– til en langsom afsked som med 
en kær gæst, hvor man ”sniffer” 
sig til duften og kraften fra den 
kære ven – indtil man skal mødes 
igen. 

Allerede søndag morgen begyn-
der nedtællingen til næste sab-
bat. Og med håbet om, at en dag 
skal sabbatten vare ved. Sabbat-
ten nu er en forsmag på evighe-
den, den evige sabbat.

”Fest og enkel livsstil er ikke 
modsætninger. Det er muligt at 
markere forskellen på hverdag 
og fest, på hverdage og helligda-
ge uden at overforbruge. Måske 
er det vores hverdagsforbrug, 
der skal justeres på,” foreslår 
Bodil Skjøtt, generalsekretær i 
den danske Israelsmission.   



AF DAN MÅNSSON

NYKØBING F

”Vi så hans herlighed, en herlig-
hed, som den Enbårne har den fra 
Faderen, fuld af nåde og sandhed 
… Af hans fylde har vi alle mod-
taget, og det nåde over nåde” (Joh 
1,14-16).

Det er både fascinerende og et pri-
vilegium at lære en personlighed 
at kende. Ofte må jeg forundres og 
beskæmmes over, at de forestil-
linger, jeg gjorde mig ved de første 
iagttagelser, sjældent stemmer 
med et nærmere bekendtskab. 

AF OLE SOLGAARD

”Jeg er ikke kommet dertil, at jeg 
kan sige tak for, at jeg gik ned med 
stress. Men jeg siger tak for de 
ting, jeg har lært igennem det,” si-
ger 47-årige Hanne Breum Karlsen 
fra Tarm.

Hun arbejdede som hjemmesy-
geplejerske, da hun kørte godt og 
grundigt ned med stress i slutnin-
gen af 2010. Den udløsende faktor 
var nogle forhold i forbindelse med 
hendes arbejde.

Hun døjede med søvnløshed, 
myoser, spændinger og svimmel-
hed. Hun havde også svært ved 
at huske og overskue ting, og hun 
blev let irritabel og træt.

Praktisk hjælp og frisk luft
I den periode betød det meget 
for hende, at familie og menig-
hed trådte til med konkret hjælp. 
De sørgede blandt andet for mad 
i halvanden måned til hende og 
hendes mand, Alex, og deres tre 
børn. Hun var også glad for de små 
sms-hilsener, hun modtog.

På baggrund af den erfaring kon-
staterer hun, at praktisk hjælp og 
omsorg er noget af det vigtigste, 
man kan gøre for andre i sådan en 

”Også ypperstepræsterne og […] hånede ham og sagde: ’Andre har 
han frelst, sig selv kan han ikke frelse.’ Lad ham nu stige ned fra 
korset” (Matt 27,41-42a).

Nytårsaften sang vi Hans navn skal kaldes Jesus, det er et frelser-
navn
Jesus er frelser.

Jesus hang på korset, lige før han døde. De forbipasserende 
råbte hånligt og ironisk: Han har helbredt og hjulpet mange, men 
er åbenbart for magtesløs til at hjælpe sig selv!

Men Jesus blev ikke hængende på korset, fordi han ikke mag-
tede at stige ned. Han blev hængende, fordi Gud – før verdens blev 
grundlagt – havde bestemt, at det var den måde, han ville frelse 
alle de mennesker, der tror. 

Hvis Jesus var steget ned fra korset – havde frelst sig selv – hav-
de der ikke været nogen frelse for mennesker. Så var Guds frelses-
plan ikke blevet til noget.

Det, de forbipasserende sagde, var mere sandt, end de selv var 
klar over. Jesus kunne ikke frelse sig selv – han valgte nemlig at 
frelse os.

Kaja Lauterbach 
Hillerød

mit bibelvers;

mit liv med Jesus;

Jesu personlighed er som syre
Menneskers personlighed rummer 
langt mere end det, et første ind-
tryk giver.

I samvær og samtale med Jesus 
lærte evangelisten Johannes en 
personlighed at kende, som ikke 
bare fascinerede ham, men også 
blev afgørende for hans guds-
tro, eksistens, selvforståelse og 
relation til andre mennesker. Kort 
sagt blev Jesus en forvandling af 
hans liv.

Johannes skriver: ”vi så hans 
herlighed, en herlighed, som den 
Enbårne har den fra Faderen, fuld 
af nåde og sandhed … Af hans 
fylde har vi alle modtaget, og det 
nåde over nåde” (Joh 1,14-16). 

Johannes lærte en nådig person-
lighed at kende. Nåden gør Jesus 
så herlig! Jesu nåde er en ufattelig 
stor og ubegribelig kærlighed, der 
ganske enkelt overrumpler men-
nesker. Nådige blikke, ord og hand-

Gud var der også i nedturen
Praktisk hjælp fra menigheden var afgørende, da Hanna Breum Karlsen blev ramt af stress

”Det er da fantastisk, at Gud har 
skabt sådan en ’pille’ lige uden 

for vinduet,” siger Hanne Breum 
Karlsen om naturen og den friske 

luft.

P
R

IV
A

T
F

O
TO

situation. Og så mener hun ikke, at 
man skal være bange for at spørge 
den sygdomsramte om, hvad ved-
kommende har behov for.

Det modsatte oplevede hun, da 
hun talte med en coach, der op-
trådte bedrevidende og alene ville 
placere stress-problemets årsag 
hos Hanne selv.

har gået til psykolog og har ellers 
benyttet den gratis og receptfrie 
medicin:

”Det har været godt og fascine-
rende at komme ud i naturen og 
mærke den psykiske effekt af frisk 
luft. Det er da fantastisk, at Gud har 
skabt sådan en ’pille’ lige uden for 
vinduet,” fortæller hun slagfærdigt.

Gud er Gud
Da Hanne Breum Karlsen var hår-

dest ramt af stress, kunne hun 
ikke rumme ret meget af nogen art. 
Heller ikke lange bønner og præ-
dikener. Derimod lærte hun Salme 

23 fra Bibelen udenad, og hun blev 
opmuntret af, at Gud selv er grund-
leddet. Han er den handlende:

”Herren er min hyrde … Han la-

tro;   
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Kaja Lauterbach; Jesus kunne ikke frelse 
sig selv – han valgte nemlig at frelse os»

linger mødte Johannes og mange 
andre fra en personlighed fyldt af 
nåde.

Jesu personlighed rummer også 
sandhed. Han udstråler trovær-
dighed og ægthed. Det er jo på en 
og samme tid skræmmende og 
dragende. 

En personlighed, som udstråler 
sandhed, er jo ved sin blotte tilste-
deværelse som syre i den dårlige 
samvittighed og som et Duracell-
batteri i håbløsheden.

Det er fascinerende og et privi-
legium at lære en personlighed at 
kende. Evangelierne tegner et bil-
lede af Jesus, som gør det muligt 

-
sion over hans personlighed.

Skal nutidig kristendom blive 
mere end fascination af Jesus, må 
vi ”modtage”. For en typisk person-
lighed er det ”risky”. For hans nåde 
trumfer selvkontrollen.

der mig ligge i grønne enge, han 
leder mig …, han giver mig …”

”Derigennem blev jeg mindet 
om, at Gud er almægtig og styrer 
alt. Han er ikke passiv, men hand-
lende.”

”Selvom Gud ikke stoppede pro-
blemerne, gik han med ud i dem. 
Og så var det godt at huske på, at 

i min bibel eller ej.”

Ovenpå igen

energi, begyndte hun at læse en 
del bøger. Ikke mindre end tre 
gange læste hun den teologisk/
sjælesørgeriske bog Gud, hvorfor 
sover du?, da hun fandt stor ånde-
lig hjælp i den.

I dag er Hanne Breum Karlsen 
langt på vej ovenpå igen og fastan-
sat i en anden stilling som hjem-
mesygeplejerske. Terapisamta-
lerne har været udbytterige, og på 

nu end før.
Behovet for hvile er dog større 

end før, og hun har også sagt fra til 
nogle fritidsopgaver. Hun skønner 
på de kræfter, hun havde engang. 

der er ting, hun må sige fra over 
for i dag. 
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anmeldelser;   

BOGANMELDELSE

AF ROLF W. JØRGENSEN

Bjarne Reuter:
Bogen - Bibelen genfortalt
Bibelselskabets Forlag 2012

303 sider - 349,95 kroner

Bjarne Reuter har på Bi-
belselskabets opfordring og 
efter mange og lange over-
vejelser genfortalt 60 af de 
mere kendte beretninger fra 
Bibelen. 

I et interview i Bibelsel-
skabets blad fortæller Reu-
ter, at han ikke er troende, 
men kommer jævnligt i kir-
ken – ikke mindst af sprog-
lige årsager. Og egentlig 
mente han ikke, det var en 
opgave for ham at genfor-
tælle Bibelen. Dermed kan 
man tolke, at Reuter er gået 
til opgaven med ydmyghed. 

Sansesprog og sprogbilleder, der 
aldrig når helt ned i dybden

Yderligere kan man tolke, at 
Bibelselskabet har taget en 
bevidst risiko.

Resultatet er en bog med 
korte overskuelige stykker, 
som godt kan egne sig til 
højtlæsning – gerne sup-
pleret med originalen ved 
siden af.

Mit litterære forhånds-

kendskab til Reuter betød, 
at jeg åbnede bogen med en 
forventning om en sproglig 
oplevelse over gennemsnit. 
Til min forbavselse er spro-
get iblandet en del gamle 
ord, som gør det lidt høj-
stemt, men også lidt tungt. 
Desuden supplerer Reuter 
originalteksten med nogle 

sprogbilleder, som til tider 
giver fornyet opmærksom-
hed for den garvede bibel-
læser.

Alt i alt er det genkende-
ligt med nogle nye betonin-
ger, tilføjelser, forståelser og 
tolkninger, der føder tanker 
hos læseren.

Visse steder får nyt liv ved 
hjælp af Reuters brug af 
sansesprog. Andre steder 
er det, som om noget står 
usagt eller til tider en anelse 
fremmed.

Reuter giver også liv til 
mulige tanker og følelser 
hos de bibelske personer 
– og gør det med en god 
portion kendskab til menne-
skesindet. Dog er det, som 
om det aldrig rigtig når ned i 
dybden/kernen, hvor guds-
fjendskheden rumsterer, og 
nåden kan få virkning.

Summa summarum: Reu-
ter er efter min mening en 
rimelig genfortæller, men en 
bedre fortæller.

1.-2. februar 2013

i Bethesda, Rømersgade 17, 

København K

• For alle sangglade børn i 1. - 7. klasse
• To festivalkor: 1. - 4. klasse og 5. - 7. klasse
• Udendørs aktivitet
• Juniorhygge for de ældste
• Offentlig koncert lørdag d. 2/2 kl. 19.00

Program på www.imusik.dk/bkf eller bestil det hos Indre 

Missions Musiksekretariat, tlf. 8227 1215, musik@imh.dk

Arrangør: Indre Missions Musiksekretariat og 
Danmarks Folkekirkelige Søndagsskoler

Medindbyder: LM Musik og LM Kids

1.-2. februar 2013

Tilmelding senest den 17. januar 2013

22.-24. februar 2013 i Hillerød

Asbjørn Hansen

Bjarne Knudsen

Tobias Trier

”Moster Helgas” store spændende hus i Svaneke er til 
salg. 
Huset har mange gode og billige kvadratmeter. Der er 
en gammel hyggelig have og en fantastisk udsigt over 
Østersøen.
Henv. Home Nexø, 56493087.

CD-ANMELDELSE

AF KRISTIANE HUMMELMOSE

New Scottish Hymns
Emily Smith, Steph Mac-
Leod, Yvonne Lyon og Ellyn 
Oliver
Udgivet 2012

139,- kroner

New Scottish Hymns kan 
karakteriseres som mo-
derne akustisk lovsangs-
musik blandet med skotsk 
folkemusik! 

Det er lovsangsmusik, 
som både bygger på folke-
musikkens tradition, men 
som samtidig sætter det ind 
i en ny kontekst, hvor der er 
plads til at eksperimentere 
og sætte gamle og nye lyd-
billeder sammen. 

Her mødes det traditio-
nelle og det moderne. Mu-
sikken krydres med blandt 

violin, hvilket er med til at 
skabe nogle meget smukke, 

Slidstærk cd med inspiration 
og forfriskende fornyelse

velarrangerede og stem-
ningsfulde numre. 

Cd’en er lavet af New 
Scottish Artists. Målet med 
cd’en er dels at introducere 
nye sange til de skotske kir-
ker til brug i gudstjenester-
ne i de forskellige menighe-
der og dels at introducere 
eksempler på kendte skot-
ske forfatteres lyrik til nye 
tilhørere og samtidig vise, 
at mange bibelske sandhe-

der kan udtrykkes gennem 
disse salmer. 

Cd’en indeholder 11 sal-
mer. Enten nye salmer af 
skotske salmedigtere eller 
traditionelle skotske salmer 
med rytmiske melodier. 

bygget traditionelt op med 
en vers-struktur i stedet for 
vers-omkvæd-strukturen, 
som vi kender fra meget 
moderne musik. Salmerne 

er meget velegnede til fæl-
lessang, da melodierne er 
lette at lære og meget iøre-
faldende. Her er altså et 
god inspiration at hente for 
lovsangsledere!

Salmernes tekster er me-
get bibelnære og indholds-
mættede og bliver via mu-
sikken formidlet på en ny og 
spændende måde. 

Teksternes temaer kred-
ser blandt andet om Guds 
nærvær, Jesu død og op-
standelse, og så er der sat 

fra Bibelen. 
Cd’en henvender sig til 

alle, der vil lytte (og synge 
med) til ny, inspirerende, Je-
sus-centreret lovsang. Unge 
som gamle. 

En fantastisk cd med slid-
stærke lovsange, som kan 
fungere som et rigtig godt 
og forfriskende supple-
ment til den mere moder-
ne lovsangsmusik, som vi 
kender. 

En cd, som man næsten 
ikke kan lade være med at 
holde af!



» Vi kommer aldrig til at kunne forstå Gud

Debat er spalten, hvor læserne kan komme til orde og er dermed udtryk for skribentens egen holdning. Redaktionen forbehol-
der sig ret til at forkorte indlæg, der fylder mere end 2.000 anslag inklusive mellemrum. 

AF FRIDA SKADE

SKJERN

Jeg forstår ikke, at sagen 
mellem Peter Olsen og Jør-
gen  Sejergaard kan blive 
ved med at fylde så meget, 
men måske er det, fordi vi i 
vores uforstand og hovmod 
dybest set vil kunne forstå 
og bedømme Gud. 

Det er vel i bund og grund 
det det handler om. 

Hvis mit gudsbillede står 
og falder med, om jeg tror/
mener, at Gud tillader det 

onde, eller om han vil det 
onde, der sker i verden, så 
ved jeg ikke rigtig, om mit 
gudsbillede stemmer med, 
hvad Bibelen åbenbarer om 
Gud.

Jeg tror ikke, at vi nogen-
sinde kommer til at kunne 
forklare eller forstå Gud. 
Han er uendelig ophøjet 
over os, men i sin nåde har 
han åbenbaret sin dom over 
synden, sin frelsesvilje og 
sin kærlighed og omsorg til 
os mennesker i sit hellige 
ord, og det tror jeg, er nok 
for os små mennesker, ja, 

inspiration      nærvær      holdning

KORT FØR JUL blussede abortdebatten op igen. Bag-
grunden var en undersøgelse, der viste, at ikke mindre 
end 16 procent af de knap 900 såkaldte senaborter, 
der årligt foretages i Danmark, viste livstegn efter 
aborten. 

Det er en skræmmende information også for per-
soner, der går ind for den fri abort. Og også selv om 
et foster, der viser livstegn, jo normalt ikke vil være 
levedygtigt.

For de af os, der er modstandere af loven om fri 
abort, er det nærliggende at blive forarget. Og det er i 
den grad også rimeligt, hvis det er en forargelse på de 
mange ufødte børns vegne – og vel at mærke ikke kun 
på vegne af de ”sene” aborter, men også de 15-16.000 
andre.

MEN NÅR DET er sagt, så hjælper forargelsen ikke 
på meget andet end at fastholde en illusion om vores 
egen godhed. I abortkampen i Danmark er der brug 
for meget mere end stille forargelse. 

Peter Øhrstrøm siger i artiklen på side 8 i denne 
avis, at det er vores ansvar som kristne at holde 
abortdebatten i gang. Det er ikke nogen let opgave, og 
slet ikke, hvis formålet er at rejse en debat, der også 
i nogen grad skaber forståelse og ikke kun forøger 
modsætninger.

Abortspørgsmålet er i høj grad et politisk spørgs-
mål, og det bør derfor indgå i de overvejelser, vi hver 
især gør os, når vi beslutter, hvor vi vil sætte vores 
kryds ved folketingsvalgene. 

Der er svært at forestille sig, at der nogensinde 

det burde være muligt at tage nogle mindre skridt i 
den rigtige retning og for eksempel få indført en ob-
ligatorisk rådgivning inden aborten, som det sker i 
Tyskland.

ABORTKAMPEN ER EN åndskamp, og en sådan vin-
des ikke alene ved politiske argumenter. Den vindes 
primært gennem bøn. Det er skæbnesvangert, hvis 
abortdebatten bliver tiet ihjel i det offentlige rum. 
Men det er langt værre, hvis den også bliver det i den 
kristne forkyndelse og i den enkeltes bønsliv. Og her 
handler det ikke kun om bøn, men også om bod på 
vort folks vegne.

Også som kristne menigheder udfordres vi til at 
overveje, hvordan vi kan deltage i det abortforebyg-
gende arbejde. Det er en oplagt diakonal opgave at 
støtte op om og hjælpe de unge mødre, som vælger at 
gennemføre en graviditet. 

Vi skal fastholde vores modstand mod den frie 
abort, fordi også et foster er et menneske, som er 
skabt af Gud og har krav på livet. Men det ville styrke 
vores troværdighed meget, hvis vi samtidig stillede op 
og var med til at støtte dem, der vælger at sige nej til 
aborten og ja til barnet. 

Så kunne vi måske endda også komme fri af vores 
image som forargede grædekoner.

Birger Reuss Schmidt
ansv. redaktør

Hellere hjælp 
end forargelse

Frida Skade; Lad os beskæftige os med  
det, som Gud har åbenbaret for os - så 
skal vi ikke fare vild»debat;   
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leder;

mindeord;  
Thorkild Meiner-Jensen 
døde i en alder af 68 år, den 
25. november 2012 kort tid 
efter, at han havde fået stil-
let kræftdiagnosen. 

Thorkild havde været 

på grund af smerter i ryg 
og ben og var i starten af 
november i fuld gang med 
genoptræning. Dette blev 
der sat en brat stopper for. 

Thorkild blev begravet fra 
Lindehøj Kirke af sin gode 
ven Flemming Mose Lau-
ridsen, der talte stærkt om 
opstandelseshåbet. En for-

kyndelse, der vakte genlyd 
hos mange - også menne-
sker, der ikke normalt kom-
mer i kirken.

Thorkild var et dynamisk 
og aktivt menneske. Igen-
nem årene er det blevet 
til rigtig mange initiativer 
i blandt andet den kristne 
skolesag, Kristelig Handi-
capforening, Åbne Døre, Det 
Kristne Gymnasium og LM 
lokalt og nationalt. 

Thorkild gav mere, end 
han modtog. Han var om-
sorgsfuld. Altid til stede og 
spurgte medlevende til alt. 

Han havde en klar mis-
sion om, at Guds ord skulle 
være grundlaget i de initia-
tiver, han var engageret i. 
Det gav indimellem kampe 
og kostede kræfter - og han 
stod gerne i spidsen, når der 
skulle kæmpes. 

Thorkild var ikke bange for 
at dø, men som han sagde: 
”Der er bare så mange ting, 
jeg gerne stadig ville nå”.

Thorkild er færdig med sit 
liv her på jorden, men hans 
liv fortsætter i uforkrænke-
lighed i et nyt legeme. Lad 
os omslutte hans kone Ane 

og deres børn, svigerbørn og 
børnebørn i forbøn.

Helge Kallesøe Hansen
Rødovre

Tro & Mission bringer gerne 
mindeord. Et passende om-
fang vil være 1.000 anslag 
inklusive mellemrum – med 
mindre særlige forhold gør 
sig gældende. Er det længe-
re, forbeholder redaktionen 
sig ret til at forkorte det.

mere end nok. 
Hvis vi i stedet for at be-

skæftige os med emner, 
som vi alligevel ikke kan 
gennemskue, beskæftiger 
os med  det, som Gud har 
åbenbaret for os - så skal vi 
ikke fare vild. 

Jeg vil gerne dele et bil-
lede med jer, som har været 
til vejledning for mig, når der 
har været forhold, jeg synes, 
har været for store og ufor-
klarlige for mig.

Lad os sammenligne hele 
verden med en myretue. 
Ingen af os vil forvente, at 

en myre kan forstå vort ver-
densbillede – jeg tror, at vi 
er endnu mindre i forhold 
til vor evige og almæg-
tige Gud, end myrerne er i 
forhold til verden, så hvor-
dan skal vi kunne forstå og 
bedømme hans måde at 
handle på og de planer, han 
har lagt.

Men han har i sin nåde af-
sløret sin kærlighed og frel-
sesvilje for alle mennesker, 
det er det Gudsbillede, vi må 
klynge os til, også når vi ikke 
forstår hans handlemåde.

Hilsen med Sl 62,6-9.

» Hvad siger Bibelen?

AF MIKKEL VIGILIUS

HILLERØD

Peter Olsen (PO) har bekla-
get sine misforståelige ord 
om Breivik-massakren. 

Det har dog ikke dæmpet 
kritikken. Den er snarere 
blevet mere skinger og har 
udviklet sig til et angreb 
på Bibelens lære om Guds 
forsyn. 

Senest er PO i Tro & Missi-
on (T&M) nummer 24/2012 
blevet angrebet for sine ord 
om, at Gud ikke kun tillod 
Breivik-massakren, men 
ville den. 

PO har understreget, at 
massakren var ond, imod 
Guds vilje og under Guds 
dom. Men han har hævdet, 
at den samtidig i lyset af Bi-

belens ord må siges at være 
bestemt og villet af Gud. 

Det er ikke en lære, PO 
selv har fundet på eller står 
alene med. 

”Gud vil, at det onde sker, 
og Gud vil ikke, at det onde 
sker”. Det er Carl Fr. Wisløffs 
ord i hans troslærebog. 

I T&M nummer 13-
14/2012 gav Carsten Skov-
gaard-Holm på vegne af 
LM-ledelsen sin tilslutning 
til Wisløffs ord. Det må såle-
des opfattes som udtryk for 

Wisløffs ord og LM’s syn 
har imidlertid ingen vægt i 
sig selv. Det afgørende er, 
hvad Bibelen siger.  

Bibelen lærer os, at ingen 
ulykke sker, uden at ”Gud 
står bag” (Am 3,6). Menne-
sker dør, fordi og når Gud 

tager deres liv (Sl 90,3; Luk 
12,5). 

Gud vil ikke det onde, men 
han bestemmer, hvordan 
det onde skal udfolde sig i 
verden, så det tjener hans 
vilje (Jer 18,8; Klages 3,37f.; 
Zak 8,14; Joh 11,4). Gud står 
bag, tager beslutning om og 
handler gennem ondskab, 
krig, vold og drab (Job 2,10; 
Ez 5,15 f.; Mika 2,3). 

 Guds mål er at tugte os 
til omvendelse og straffe 
vor synd (Es 1; Jer 14). Guds 
endelige mål er at frelse os 
og herliggøre sit navn (Rom 
8,28; Ef 1,11 f.). 

Guds veje er gådefulde 
for os, men hans kærlighed 
til os er åbenbaret i Jesus 
(Rom 5,8; 11,33). 

  Det kan være svært at 
tage imod disse ord fra en 

teoretisk udlært teolog. Jeg 
vil give ordet til en, som taler 
med større erfaringsvægt. 

Joni Eareckson Tada blev 
lam ved en ulykke som 17-
årig. I sin andagtsbog citerer 
hun ordene om Gud i Ef 1,11: 
”Han gennemfører alt efter 
sin viljes forsæt”. 

Hun skriver: ”Nogle bryder 
sig ikke om ordet alt. Vi kan 
gå med til, at Gud har en 
mening med enkelte ting. 
Men mener Gud alt? Ja, det 
gør han. Alt inkluderer den 
hjerteskærende smerte og 
ulykkerne, der vender op og 
ned på livet …Vor store Gud 
virker gennem alt, for at det 
skal tjene hans hensigt. Det 
er alene visheden om, at 
alt og ikke kun noget virker 
sammen til det gode, der 
kan give os fred og håb.” 
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"En spændende weekend med 6 fantastiske foredrag"

KRISTELIGT LANDMANDSSTÆVNE
Weekend 8.-10. februar 2013

HELE DANMARKS MØDESTED

www.søhøjlandetsmurerfirma.dk

Murermester
Daniel Lykke 
Jensen2288 5277 

Agerskov Kristne Friskole
søger en

VICESKOLELEDER
Agerskov Kristne Friskole er en privat 

Sønderjylland.

Se stillingsopslaget på
www.agerskovkristnefriskole.dk

SOUSCHEF 

på Frødalen 5 i Høje-Taastrup 

Ønsker du at være en del af et team, som er i gang 
med at opbygge et bofællesskab for unge med 
forskellige udviklingsforstyrelser? 

Vi har brug for en souschef, der er struktureret, har 
overblik og kan se nye muligheder og løsninger i 
forhold til opbygningen og driften af et nyt bofælles-
skab, som bygger på et kristent grundlag. Er det de
egenskaber du har, vil vi meget gerne i kontakt med
dig, da du måske er den souschef vi mangler. 
Du skal have en pædagogisk uddanelse, evt. med 
relevante efteruddannelser. Erfaring med målgruppen
og viden om metoder og praksis vil blive vægtet højt. 
Det er også en fordel, hvis du har betydelig erfaring 
som pædagogisk leder eller mellemleder gennem 
flere år. 

Har du spørgsmål eller lyst til at høre mere om 
stillingen, så kontakt leder Michael Nørgaard på 
telefon 2496 8810 eller min@trehuse.dk eller læs 
uddybende stillingsopslag på www.trehuse.dk

Ansøgningsfrist er onsdag den 23. januar 2013 og 
ansættelse vil være fra marts 2013. Ansøgningen 
sendes til job@trehuse.dk eller Bofællesskabet 
TreHusE, Frødalen 5, 2630 Taastrup, att.: Michael 
Nørgaard. 
Skriv i ansøgningen, hvor du har set annoncen. 
Ansættelsessamtalerne vil foregå i starten af uge 5.

Bofællesskabet TreHusE er en selvejende institution
oprettet af en aktiv forældrekreds, med den vision at 
skabe et positivt og udviklende kristent fællesskab for 
udviklingshæmmede unge. TreHusE ligger tæt på 
Høje-Taastrup station. 

Den kristne Friskole i Holstebro 
søger pædagog 
til en tidsbegrænset 
stilling

– se hele opslaget på 
www.denkristnefriskole.dk

Søger forstander/par med 
visioner og ambitioner

Søger forstander/
forstanderpar med visioner 

og ambitioner

Med tiltrædelse fra den 1. august 2013 søger vi ny for-
stander/forstanderpar.

Løgumkloster Efterskole er en kristen skole, der er op-
rettet af Luthersk Mission i 1951. Skolen har plads til 
106 elever på 8-10. årgang. Skolen har en aktiv med-
arbejderstab og et godt arbejdsmiljø. Skolen oplever 
god søgning og forventer, at elevholdet 2013/2014 
bliver fuldtegnet i løbet af foråret. Skolen har en god og 
stabil økonomi.

Vi forventer:
At du er en synlig og inspirerende leder, der kan 
varetage skolens ledelse sammen med viceforstanderen 
og at du kan påtage dig det pædagogiske, administrati-
ve og økonomiske ansvar. At du kan formidle skolens  
værdier på en synlig måde og at du kan lide at være 
sammen med unge mennesker og tage del i dagligda-
gen på skolen, hvor du er nærværende og tillidsskaben-
de.
At du er en personlig kristen som ønsker at dele bud-
skabet med andre og vise vejen for de unge.
At du er et inkluderende menneske, der, i elever og 
medarbejdere ser og ønsker at videreudvikle mulighe-
der.

Ansættelsen sker i henhold til overenskomsten mellem 
Finansministeriet og LC.

Yderligere oplysninger kan fås ved henvendelse til for-
stander Ivan Jakobsen, Tlf. 74 74 36 52 / 60 62 93 11, 
eller skolens formand, Jørgen Nørrelykke Nissen, tlf. 74 
62 03 80.

Du er velkommen til at aftale besøg på skolen.

Ansøgningsfrist er d. 18. februar 2013

Ansøgningen sendes til skolens formand, Jørgen Nørre-
lykke Nissen, Tarrelyk 10, 6200 Aabenraa. E-mail: 
jnnissen@dadlnet.dk

Løgumkloster Efterskole

Løgumkloster Efterskole har som sit 
formål at give engageret, relevant og 
kvalificeret undervisning, at tilgodese 
det hele menneske gennem boglige, 
kreative og musiske fag og at arbejde 
for en sund sjæl i et sundt legeme. Vi 
ønsker at skabe respekt omkring den 
enkelte elev og at forkynde evangeliet 
om Jesus til personlig tro.

Læs om os på www.lme.dk

søger pædagog 
Vi udvider konceptet og har brug for en pædagog mere, ca. 30 timer pr. uge. 
Heragården er et privat botilbud efter servicelovens § 107, en selvejende 
institution med bestyrelse.  
Her er plads til 13 beboere med særlige behov, alder 20  35 ved indskrivning. 
Vi er desuden hjemmevejledere for tidligere beboere, som er flyttet i egen bolig 
ude i byen. 
Vi arbejder ud fra det kristne menneskesyn med ligeværdighed for alle, og 
metoden er anerkendende pædagogik (KRAP). Vores mål er at beboerne på 
sigt kommer til at bo selvstændigt med selvværd, selvtillid og et positivt 
arbejds- og fritidsliv. Alle beboere er ude i skånejob, flexjob eller uddannelse, 
og vi arbejder med botræning i deres fritid. Beboerne får tilknyttet en 
kontaktperson til fastlagte, ugentlige samtale/støttetimer.  
Se flere oplysninger på www.heragaarden.dk  
Vores forventninger til ny medarbejder: 
Du er uddannet pædagog / diakon 

personlig kristen 
tålmodig og professionel 
interesseret i målgruppens udviklingsmuligheder 
indstillet på aften- og weekendarbejde 
livsglad og humoristisk  
i besiddelse af alm. kørekort 

 

Løn og ansættelsesvilkår følger gældende overenskomst.  
Vi indhenter straffeattest. 
Tiltrædelse snarest. Ansøgningsfrist 24. januar 
 

Heragården 
Koustrup Allé 15 B, Lind 
7400 Herning 
Tlf.: 96 27 31 00 
 

Forstanderpar: Birthe og Preben Nedergaard 
Vi ser gerne ansøgninger på mail: heragaarden@fibermail.dk  
 
 

Faglig konsulent
Blå Kors Danmark søger en konsulent, der kan udvikle 
fagligheden i vore 20 bo- og behandlingscentre, være-
steder og rådgivningsenheder. Konsulenten får ansvar 
for metodeudvikling, faglig sparring af ledere, udvikling 
af nye projekter, projektkoordinering og problemløsning 
ved driftsproblemer. Vi arbejder ud fra evidensbasere-
de metoder og er langt med akkreditering og en fælles 
kvalitetsmodel.

Har du lyst til disse opgaver – og er du fagligt klædt på til 
at løfte dem - vil vi opfordre dig til at læse hele stillings-
profilen på vores hjemmeside: www.blaakors.dk/job

Arbejdssted: Hele landet – med udgangspunkt i Silke-
borg. Ansøgningsfrist  17. januar.

Blå Kors Danmark vil forebygge og behandle afhængighed og 
hjælpe socialt udsatte. Vores værdier er nærvær, høj faglighed og 
troen på nye muligheder. Vi er en frivillig organisation, der bygger 
på et kristent livs- og menneskesyn.

Se hele stillingsopslaget på www.blaakors.dk/job



Hvad er din ynd-
lingssalme eller 
-sang?

Se, nu stiger solen af havets 
skød Du, Herre Krist, 
min frelser est

Måne og sol, skyer 
og vind ... skabte vor Gud

Hvilken aktivitet 
nyder du mest at 
lave?1

Hvad er det vær-
ste, du senest har 
været udsat for?4

Hvad er det bedste 
ved det kristne 
fællesskab, du 

kommer du i?

6

Hvilken aktivitet 
hader du mest?2

Hvad siger din 
familie, at din 
fremherskende   

egenskab, er?
5

Hvad glæder du 
dig mest til ved 
LM’s landsmøde 

2013?

kl

8

Hvad er den bed-
ste oplevelse, du 
har haft i 2012?3

7

Hvad er du opta-
get af lige nu?

Lidt over 
12 – tiden går …

9

Niels Rasmussen nyder en 
Navn: Niels Rasmus-
sen 
Alder: 53 år 
Bopæl: Sundby på 
Lolland 
Job: Underviser på 
Stubbekøbing Efter-
skole 

Anledning:

Vore børns liv er i Guds hænder

Pres for abort

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Kommet styrket ud

15|

Skriv til Tro & Missions brevkasse og spørg om livet 
med troen. Adressen er: Brevkassen, Tro & Mission, In-
dustrivænget 40, 3400 Hillerød. Mail: tm@dlm.dk. Alle 
henvendelser behandles fortroligt. Der svares kun på de 
breve, der kommer i avisen. Alle breve vil fremstå ano-
nymt i avisen.

Hverdagen er fuld af valg, og dine valg afslører, hvad der har værdi for dig.
I mange situationer giver Bibelen ikke klart svar på, hvordan du skal prioritere for eksempel tid og penge. Men du kan ikke undgå 
at træffe et valg! Så hvordan lever du dit liv?
Serien ”Værdier og hverdag” går tæt på de overvejelser og erfaringer, der ligger bag vores hverdags-valg.
- Brevkassen er stadig åben for spørgsmål.

Maja og Thomas Secher 
Graversen glæder sig over, at 

det i dag går rigtig godt med 
Bastian.



25.-27. JANUAR

AF RASMUS B. HOULER

SÆDDING

Jeg har blandt andet brugt ju-
leferien på at gøre brug af vores 
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A
lle har ret til en ud-

dannelse. LivogJob i 
Stubbekøbing er et 
tilbud, der tilpasses 
eleverne

Professor Peter Ø
hr-

strøm
 opfordrer krist-

ne til at væ
re aktive i 

debatten om
 den frie 

abort

Jeppe Paulsen glæ
der 
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20 bibelskoleelever 
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H
us ved G

enesaret Sø. 
D

et blev indviet den 4. 
januar - ved en fest, 
der foregik i Israel og 
to steder i D
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ark

6
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bagvendt;   
Bagvendt bliver skrevet på skift af efterskoleforstander 
Rasmus B. Houler, missionær Anne-Lene Olofson og elev 
på LMH Amalie Bach-Svendsen
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Redningskorps uden blå blink og vinger
Falck-abonnement. På vej mod 
Bornholm, på motorvejen tæt ved 
Sorø, begyndte motorlampen i vo-
res bil at blinke faretruende, og jeg 
holdt ind til siden. Motoren rystede 
og gik underligt. Muligvis kun på 
tre cylindre. Så der var ikke andet 
at gøre end at ringe efter hjælp. 
Falck-medlemskortet blev fundet 

-
get til vagtcentralen, og så sad vi 
der og ventede og ventede, mens 

vi kunne se, at chancen for at nå 
vores færge minut for minut blev 
mindre og mindre.

Det er vist mange små drenges 
store drøm at blive Falckmand. Jeg 
tror også, det må være fedt at have 
et job, hvor hverdagen går ud på at 
hjælpe, redde, løse problemer – og 
køre med udrykning i seje Falckbiler. 

Gud har sit eget redningskorps: 
Englene. Dem sender han ud for at 
forkynde evangeliet og hjælpe sine 

børn – med vinger, strålekrans og 
guddommelige kræfter. Sejt. Tænk, 
at være en engel! Men engle bliver 
vi nu aldrig, også selvom vi lige i 
julen har sunget: ”da vorde engle vi 
som de”, ”og lover os englevinger”. 

Falckmanden, som kom for at 
hjælpe os på motorvejen, var ikke 
den store helt. Han kom for sent, 

ikke køre os videre til Bornholm. 

da lov til at køre med helt til Ring-
sted!

Jeg har hverken en sej Falck-
bil med blå blink eller selvlysende 
englevinger. Det har du sandsyn-
ligvis heller ikke. Men vi er med i 
Guds jordiske redningskorps, og 
vi har fået en sej og hellig mission: 
At hjælpe og redde overalt, hvor vi 
kommer frem – og glad at forkynde 
om redningsmanden, som reddede 
os først


